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Brigadirji so se vrnili
iz Posočja

Brigadirji mladinske delovne brigade Dušana Kvedra iz Ptuja

V soboto, 6. avgusta, so se vrnili iz zvezne delovne 
akcije Posočje 1977 brigadirji brigade Dušana Kvedra iz 
Ptuja. V domu Franca Krambergerja so jih sprejeli pred
stavniki pokrovitelja Kmetijskega kombinata Ptuj in OK 
ZSMS Ptuj. Poročilo o delu in doseženih rezultatih briga
de je podal komandant brigade Miran Zorčič, ki je pohva
lil brigadirje, predvsem njihovo prizadevnost in zavzetost 
za delo. Predsednik OK ZSMS Ptuj Milan Čuček je go
voril o pomenu delovnih akcij in o nadaljnjih akcijah. 
Predsednik konference sindikata Kmetijskega kombinata 
Ptuj Anton Taciga se je v imenu pokrovitelja zahvalil 
brigadirjem za uspešno delo v brigadi in zaželel, da bi 
brigadirji uspešno delali tudi na lokalnih akcijah v občini 
in izven nje. Pokrovitelju brigade Kmetijskemu kombi
natu Ptuj so brigadirji poklonili brigadirko z majico in 
vseh pet biltenov, ki so izšli v času dela brigade.

Ptujski brigadirji so bili izredno uspešni, saj so osvo
jili 15 udarniških značk, od tega so tri značke na tej pri

reditvi med drugimi podelili tudi Jelki Učakar kot pred
sednici komisije za kulturo v izmeni, Marjanu Fuksu kot 
traserju in Miranu Zorčiču komandantu brigade. V bri
gadi pa so razdelili 12 udarniških značk in 12 priznanj 
po ključu 4 udarniške značke in 4 priznanja na četo.

Prireditvi ob prihodu brigade Dušana Kvedra so priso
stvovali tudi brigadirji iz Ptuja, ki so sodelovali na mla
dinski delovni akciji v Brkinih.

Brigada je med drugim osvojila tudi priznanje za udar
na dneva v prvi in drugi dekadi, priznanje za interesne 
dejavnosti in priznanje Skupščine občine Tolmin.

Pokrovitelj brigade Dušana Kvedra Kmetijski kombi
nat Ptuj je zadovoljen z uspehi brigade, ki je s svojim 
delom in prizadevnostjo dokazala svojo zmožnost in hkra
ti dosegla zaupanje.

Brigadirji iz Ptuja, ki so sodelovali na zvezni delovni 
akciji Posočje 1977 so skupno z ostalimi brigadirji sode
lovali pri izkopu vodovoda v Veliki Nedelji.



V BRIGADI SE KREPI BRATSTVO IN PRIJATELJSTVO

Mladinska delovna brigada Dušana Kvedra iz Ptuja 
v Posočju

Vas Breginje pred potresom

OBISK PRI PTUJSKIH 
BRIGADIRJIH

28. julija so predstavniki po
krovitelja Kmetijskega kom
binata Ptuj, skupno s pred
stavniki Skupščine občine 
Ptuj in OK ZSMS Ptuj obis
kali ptujske brigadirje v nji
hovem taboru v Kobaridu 
kjer je bil njihov sedež.

Brigadirji so na 13. brigad- 
ni konferenci seznanili pred
stavnike, da delajo v vasi Bre
ginje, ki je bila v času potre
sa popolnoma porušena. Bri
gadirji so delali pri urejanju 
naselja in zelenic. Kot so v 
poročilu na brigadni konfe
renci povedali, so se priprave 
za brigado pričele že doma, 
zlasti pa priprave na brigadir
sko življenje.

Brigado so sestavljali v 
glavnem dijaki srednjih šol, 
mladinci iz delovnih organiza
cij in dva dijaka z osnovne 
šole.

AKTIVNOST PTUJSKE 
BRIGADE

V brigadi so izvolili vse sa
moupravne organe in ustano
vili začasni aktiv komunistov 
brigade, ki se je sestal v prvi 
dekadi dvakrat. Na prvem se
stanku aktiva so evidentirali 
nove člane in izvolili sekre
tarja aktiva. Zlasti so sprem
ljali delo evidentiranih članov, 
ki jih bodo po vrnitvi iz bri
gade predlagali za sprejem 
njihovim osnovnim organiza
cijam.

Na posameznih brigadnih 
konferencah so reševali vse 
probleme, ki so se pojavili 
med delom. Za posamezna po
dročja, kot so idejnopolitično 
delo, informiranje in propa
ganda, kultura in športna de

Zlasti je bilo aktivno delo 
na področju informiranja in 
propagande. Že v prvi brigadi 
so ptujski brigadirji izdali bil
ten z naslovom »Kubiki«, 
hkrati pa tudi sodelovali pri 
izdaji biltena za celotno na
selje. V drugi dekadi je izšla 
še druga in v tretji dekadi 
tretja številka biltena. Zani
mivi so sestavki brigadirjev, 
ko pišejo o prvem brigadir
skem dnevu, predstavljajo me
sto Ptuj in ptujsko gospodar
stvo, govorijo o šolskem pro
storu, o 'referendumu za sred
nješolski center, predstavljajo 
prvi obrambni dan v brigadi, 
govorijo o odnosih z domači
mi na delovišču.

BRIGADA JE AKTIVNA IN 
PRIZADEVNA

Vso pohvalo pa je izrekel 
brigadi komandant brigade 
Miran Zorčič, ki se je zahvalil 
predstavnikom pokrovitelja 
Kmetijskega kombinata Ptuj 
in OK ZSMS Ptuj za obisk,

pokrovitelju pa za sodelova
nje in finančno pomoč pri na
kupu oblačil in prevoza in ob 
koncu izrazil željo in upanje, 
da bo brigada dobro zastopa
la Ptuj. Prav tako se je po
liv alno izrazil o brigadi, ki je 
po njegovem mnenju in po 
rezultatih dela pridna in pri
zadevna in je dosegla izredne 
rezultate. Tudi med brigadirji 
je čutiti tovariške odnose, saj 
so brigadirji v poprečju zelo 
mladi. Ob koncu pa je Miran 
Zorčič zagotovil, da se bo bri
gada potegovala za naj višje 
priznanje — trak, ki ga izmed 
pet brigad dobi najboljša.
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Miran Zorčič
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Odstranjevanje ruševin po potresu v Breginjah

javnost so bili zadolženi posa
mezni referenti, ki pa zastav
ljenih nalog niso v celoti opra
vili kot so ugotavljali briga
dirji na brigadni konferenci.

V imenu pokrovitelja Kme
tijskega kombinata Ptuj je 
brigadirje pozdravil Franc 
Tetičkovič, ki je dejal, da je 
komibinat zadovoljen z delov
nimi rezultati, ki so jih doseg
li brigadirji, ki so v ponos, ne 
samo kombinatu,temveč vsem 
občanom Ptuja. Brigadirji s 
svojimi akcijami nadaljujejo 
in prenašajo tradicijo, ki je 
že -od nekdaj zakoreninjena in 
pri takšnih akcijah gre pred
vsem za odnos do dela in do 
sredine, v kateri brigadirji de
lajo.

Nad r,jo Breginje je zraslo naselje novih montažnih hiš

V prvi dekadi so dosegli pri 
delu 250 odstotkov, na udarni 
dan pa celo 341 odstotkov. 
Brigadirji so- pripravili tudi 
kulturni večer ob Dnevu vsta
je. Zelo razgibana pa je bila 
športna dejavnost, ki je obse
gala tudi jutranjo telovadbo, 
obvezno za vse brigadirje. Ob 
Dnevu vstaje so se brigadirji 
iz Ptuja pomerili s pripadniki 
JLA iz Breginja v šahu in ne
katerih športnih disciplinah. 
Brigadirji iz Ptuja so organi
zirali športna tekmovanja z 
brigadirji drugih brigad. Po
sebno zanimiva pa je bila pri
jateljska nogom|etna tekma, 
kjer so- se pomerile brigadirke 
ptujske brigade z ženskami 
brigade Rdečega križa.
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Predstavnik pokrovitelja mladinske delovne brigade Franc Tetičkovič je podelil 
brigadirsko značko brigadirki Cvetki Fras

Tovariš Tetičkovič je briga
dirjem predstavil Kmetijski 
kombinat Ptuj, zlasti pa nje
govo dejavnost in poudaril, 
da se je kolektiv kombinata 
odločil za pokroviteljstvo zla
sti za to, da nudi brigadi ma
terialno, predvsem pa moral
no podporo.

V imenu OK ZSMS Ptuj je 
brigadirje pozdravil predsed
nik Milan Čuček, ki je med 
drugim brigadirjem izrazil že
ljo,'da bi bila ptujska brigada 
med najboljšimi in da do 
konca obdrži dosežene rezul
tate.

Kot smo izvedeli iz izjav 
brigadirjev, so se v brigadi 
dobro počutili. V prvi dekadi 
so izbrali najboljšo brigadir
ko Jelto Učakar in ji podelili 
udarniško značko.

Ob nedeljah so organizirali 
izlete in se med drugim udele
žili izleta v Bovec in bolnišni
co Franjo.

POČUTJE BRIGADIRJEV V 
BRIGADI

O vtisih in o delu v brigadi 
so nam pripovedovali:

MIRAN ZORCIC: »BRIGA
DA JE HOMOGENA!«

Miran Zorčič, komandant 
brigade: »Brigada je uspešna 
in upam, da bomo dosegli za
stavljene rezultate. Brigada je 
homogena, med brigadirji ob
staja medsebojno prijateljst
vo, ki vpliva na delo. Veliko 
smo naredili s pripravami v 
Ptuju, kjer smo imeli šest bri- 
gadnih konferenc in kjer smo 
ugotavljali stvari, ki se danes 
v brigadi pojavljajo.

V članstvo ZK želimo vklju
čiti mlade ljudi, ki se bodo 
izkazali pri delovnih akcijah, 
predvsem s prijateljskimi od
nosi in delom. V organizacijo 
ZK bodo brigadirji sprejeli v 
svojih delovnih organizacijah 
in šolah.«

Ob koncu je Miran ZORČIČ 
dejal, da je ponosen, da lah
ko vodi to brigado, zlasti za
radi prijateljstva in odnosov 
v brigadi. Pri vodenju brigade 
so bili Miranu Zorčiču v veli
ko pomoč tudi predsednica 
brigadne konference Cvetka 
Fras, namestnik komandanta 
Marjan Fuks, ki je bil hkrati 
tudi traser. Od njega je bilo 
predvsem odvisno delo na tra
si in v naselju.

JELKA UČAKAR: »S SKUP
NIMI AKCIJAMI SE RAZVI
JA MEDSEBOJNO PRIJA
TELJSTVO!«

Jelka Učakar, dijakinja gim
nazije in dobitnica udarniške 
značke v prvi dekadi:

»Program je zelo natrpan, 
saj vstajamo ob 4.15 uri, z 
delom pričnemo ob 6. uri, ki 
traja do 14. ure. Po1 vrnitvi z 
dela je kosilo, popoldne pa 
imamo različne interesne de
javnosti.

Delo, ki ga brigadirji oprav
ljamo se razlikuje, predvsem 
po težavnosti, saj težja dela 
opravijo fantje. Organizacija 
dela je zelo v redu, kar pa je 
razvidno že iz dosedanjih re
zultatov.

Precej smo naredili na kul
turnem področju. Pripravlja
mo skupne brigadne večere v 
naši brigadi in tudi z ostalimi 
brigadirji. S skupnimi akcija
mi na vseh področjih se raz
vija medsebojno prjateljstvo, 
zato bi se želela udeležiti bri
gad tudi v prihodnje.«

CVETKA FRAS: »ŽIVLJE
NJE V BRIGADI JE PESTRO 
IN ZANIMIVO!«

Cvetka Fras, predsednica 
brigadne konference in pred
sednica skupščine izmene:

»Brigadirji bi morali priti 
v bodoče na akcijo bolje sez
nanjeni s samoupravnim de
lom. Samoupravno delo je v

naši brigadi že dobro izobli
kovano, kar pa ne morem tr
diti tudi za ostale brigade v 
celi izmeni. Življenje v briga
di je pestro in zanimivo, če
prav je zelo malo prostega 
časa.

Brigadirji se najbolje poču
timo ob brigadirskem cljnju 
zvečer, ko se pleše kozaračko 
kolo.

V naši brigadi se brigadirji 
med sabo dobro razumemo. 
V kolikor pride do kakšnega 
prekrška, ga rešujemo in ob
ravnavamo na brigadni kon
ferenci. Tudi prihodnje leto 
bi se želela udeležiti brigade!«

MARJAN FUKS: »DELAMO 
VELIKO!«

Marjan Fuks zaposlen v 
AGIS Ptuj, namestnik koman
danta brigade:

»V brigadi je počutje vseh 
brigadirjev več ali manj ena
ko. Ker sem se že lani udele

žil brigade v Brkinih lahko 
rečem, da je letošnja brigada 
veliko boljša od lanske, da pa 
so pogoji dela in življenja 
slabši kot lani. Naša brigada 
ima sicer najlažje delo, pa 
kljub temu nam dekleta pri 
delu večkrat odpovejo, saj je 
23 deklet. Delamo ogromno in 
menim, da skoraj ni mogoče 
narediti več.

Kulturno in politično življe
nje v brigadi je pestro. Vse 
premalo pa smo naredili na 
športnem področju. Trudili 
se bomo, da plan uresničimo 
v drugi dekadi.

Udeležili smo se orientacij
skega pohoda, ki so ga vodili 
brigadirji — taborniki in kjer 
smo dosegli lepe uspehe. Vz
roke za neaktivnost na šport
nem področju je iskati v sla
bo urejenih športnih igriščih.«

LEPO UREJENA VAS 
BREGINJE

Po razgovoru so si predstav
niki pokrovitelja in OK ZSMS 
Ptuj ogledali vas Breginje, ki 
jo je najbolj prizadel potres 
in ki ima danes že povsem 
novo podobo. Nad prejšnjo 
vasjo Breginje je zraslo novo 
naselje številnih lepo urejenih 
montažnih hiš. V vasi živijo 
v glavnem, stari ljudje, ki se 
težko privajajo novemu oko
lju, predvsem pa za to, da ni
majo pri hiši urejenih dvo
rišč, kakor so jih imeli pri 
starih hišah. Živino imajo v 
sodobno urejenem skupnem 
hlevu in ker so vaščani nave
zani vsak na svojo živino, se 
le težko privajajo na nov na
čin življenja.

HIMNA PTUJSKIH 
BRIGADIRJEV

Brigadirji brigade Dušana 
Kvedra so zapeli svojo himno, 
katere avtor je brigadir Go
ran:
Mi smo ptujski brigadirji,
ljubimo se vsi,
radi delamo mi,
radi pijemo belo haloško,
če pa tega ni,
pivo ali tri.
Naš komandant,
Miran Zabušant, 
s svojo lepo brado, 
čuva vso brigado, 
naši komandiri, 
sami vetropiri, 
radi delajo, 
ko jih snemajo, 
s prazno kamero.
Mi smo ptujski brigadirji, 
ljubimo se vsi, 
radi delamo mi.

Gradnja nove osnovne šole v Breginju
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MLADINSKA DELOVNA BRIGADA DUŠANA 
KVEDRA V POSOČJU

Obrambni dan v brigadi
Kot smo že zapisali, so bri

gadirji izdajali bilten »Kubi- 
ki«, kamor so pisali tudi zani
mivosti iz vsakdanjega življe
nja. Brigadirka Slavica Pičer- 
ko v biltenu o obrambnem 
dnevu v brigadi:

Kmalu je prišel kurir, ki 
nam je sporočil, da je napad 
na naselje končan in da je ne
varnost ponovnega napada 
mimo. V koloni smo odšli v 
naselje, pospravili spalnico in 
nato odšli k zajtrku.

Brigadirje tretje izmene 
mladinske delovne izmene de
lovne brigade Posočje 1977 
smo že ob prihodu v Posočje 
začeli pripravljati na obramb
ni dan.

V soboto 23. julija smo se 
zbudili zgodaj zjutraj ob na
padu na naše brigadirsko na
selje in hitro zapustili spal
nice.

Takoj smo po brigadah zbe
žali po cesti in se skrili v za
klonišča v gozdu, kjer smo 
vsi prestrašeni in premraženi 
čakali kurirja, ki nam je dal 
navodila za naprej. S seboj 
smo imeli tudi ves pisarniški 
pribor, ki pa ga slučajno nis
mo potrebovali.

Precej dela pa je imela tudi 
naša medicinka Ida, saj so 
nekateri tožili, da jih boli 
glava.

Pod vtisi obrambnega dne
va smo se odpeljali v Bovec. 
Po ogledu sodobnega vojaške
ga orožja nas je čakalo zah
tevno in več kot 7 kilometrov 
dolgo orientacijsko tekmova
nje. Vodili so nas brigadirji 
— taborniki. Zmagali so pio
nirji iz Črne gore — Titovi 
štipendisti. Ptujski brigadirji 
smo zasedli 4. in 9. mesto, je 
v svojem sestavku zapisala 
brigadirka Slavica.

Iz zapiskov brigadirjev je 
razvidno, da je bilo življenje 
v brigadi pestro, zanimivo in 
privlačno in da se večina bri
gadirjev, kljub težkemu delu 
želi udeležiti brigade tudi v 
prihodnjem letu.

M. P.

Anton Taciga spreiema od komandanta brigade Mirana Zorčiča brigadirko z majico

Brigadirji so na brigadni konferenci zapeli brigadirsko himno

V razpravi so osnutki 
zakonov

Pravkar poteka tudi razprava treh pomembnih osnut
kov zakona o:

— referendumu in drugih oblikah osebnega izjavlja
nja,

— volitvah in odpoklicu organov upravljanja in o ime
novanju poslovodnih organov v OZD;

— organu samoupravne delavske kontrole.
Zaradi lažjega razumevanja navedenih osnutkov zako

nov objavljamo v današnji številki Naše poti značilnosti, 
ki bodo koristile in spodbudile razpravo.
OSNUTEK ZAKONA 0 REFERENDUMU IN DRUGIH 
OBLIKAH OSEBNEGA IZJAVLJANJA

Predlagani zakon naj bi predstavljal nadaljnjo izpe
ljavo določil ustave in zakona o združenem delu, pred
vsem v tistem delu, ki govori o referendumu in drugih 
oblikah osebnega izjavljanja delavcev.

Osnutek poleg oblik odločanja z osebnim izjavljanjem 
v OZD opredeljuje tudi zbore delovnih ljudi in občanov 
v krajevnih skupnostih, pa tudi povzema znaten del dolo
čila republiškega zakona o referendumih iz leta 1972, 
ki opredeljuje izvajanje referendumov na vseh ravneh.

Osnutek pravi, da delavci in delovni ljudje z osebnim 
izjavljanjem odločajo na referendumu, na zborih delav- 
ceh, na zborih delovnih ljudi in občanov, s podpisova
njem oziroma s pismenimi izjavami ter z drugimi oblika
mi osebnega izjavljanja.

O vprašanjih, o katerih se odločajo delovni ljudje z 
osebnim izjavljanjem, mora biti poprej opravljena javna 
obravnava na način, kot ga določa statut. Nadalje je v 
osnutku opredeljeno, da se z neposrednim izjavljanjem 
lahko odloča v celotni organizaciji ali pa samo v posa
meznem njenem zaključenem delu ali pa se odločajo 
samo določene kategorije delovnih ljudi oziroma obča
nov.

Pri osebnem izjavljanju je odločitev sprejeta takrat, 
ko se je zanjo izrekla večina tistih, ki so imeli pravico 
glasovati. Z referendumom se delovni ljudje in občani 
vnaprej izrečejo o predlogu zakona, potrdijo že sprejet 
zakon ali drugi akt ali pa odločijo o drugem vprašanju. 
Osnutek zakona določa, da po izvedbi referenduma ne 
morejo ponoviti referenduma v skupščini SR Slovenije 
dve leti, organ krajevne skupnosti eno leto, delavski svet 
v OZD šest mesecev in skupščina SIS šest mesecev.

Osnutek zakona opredeljuje odločanje na zborih de
lavcev kot obliko odločanja, na kateri sodelujejo vsi de
lavci, ki so sklenili delovno razmerje v OZD.

Ker je v osnutku določeno, da sklicuje zbor predsed
nik zbora, je to prav gotovo treba razumeti tako, da ima 
zbor stalnega predsednika, zato bi bilo primerno oprede
liti tudi to, kako se izvoli stalni predsednik.
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Sprejet je bil pravilnik 
o enotnih pogojih zbiranja 
in odkupa svežega mleka
Poslovni odbor za proizvodnjo, predelavo in prodajo mleč

nih izdelkov je na seji, ki je bila 11. julija 1977 sprejel pravil
nik o enotnih pogojih zbiranja in odkupa svežega mleka, s ka
terim se urejajo pogoji in medsebojni odnosi pri odkupu mle
ka, predvsem z namenom, da bi bili vsi proizvajal i mleka, 
kljub različnim organizatorjem proizvodnje izenačeni pri po
gojih n da bi dosegli boljšo kvaliteto surovine, ki je zlasti v 
poletnih mesecih kritična.

Pravilnik objavljamo z namenom, da se z njim seznanijo 
vsi proizvajalci mleka, za nasvete in razlago pa se naj obrnejo 
na strokovne službe organizatorja proizvodnje oziroma na 
TOZD Mlekarno.

Po 1. točki 2. člena in dru
gem odstavku 8. člena Samou
pravnega sporazuma o ureja
nju medsebojnih razmerij v 
zvezi s pridelovanjem, prede
lavo in prodajo mleka ter 
mlečnih izdelkov, je poslovni 
odbor na svoji seji, ki je bila 
dne 11. julija 1977 sprejel

PRAVILNIK 
o enotnih pogojih zbiranja in 

odkupa svežega mleka.
I. DOLOČBE O KAKOVO

STI MLEKA
1. člen

S tem pravilnikom predpi
suje poslovni odbor kakovost 
svežega mleka, ki ga proizva
jalci dobavljajo TOZD Mle
karna preko organizatorjev 
proizvodnje, način in pogoje 
za ugotavljanje kakovosti, na
čin oblikovanja cene ter ukre
pe, ki jih sme izvajati TOZD 
Mlekarna, kadar proizvajalci 
ali organizatorji ne bi ravna
li v skladu z določili tega pra
vilnika.

2. člen
Proizvajalci oddajajo sveže 

mleko na območnih zbiralni
cah samo v dogovorjenem ča
su. Sveže mleko mora biti hi
giensko neoporečno brez ka
kršnih koli dodatkov ali pri
mesi oziroma mu ne sme biti 
ničesar odvzeto; imeti pa mo
ra tudi značilen vonj, okus in 
barvo. Razen v prvem odstav
ku navadenih lastnosti, mora 
sveže mleko vsebovati naj
manj 8,5 odstotkov suhe snovi 
brez maščobe, najmanj 3,2 od
stotka tolšče, specifično težo 
1,028 do 1,032 in da kislina ne 
presega 7 SH, vzdržati mora 
reduktazni test najmanj dve 
uri, vsebovati pa sme največ 
5 milijonov klic v mililitru.

II. UGOTAVLJANJE KAKO 
VOSTI IN KONTROLA MLE
KA

3. člen
Kakovost svežega mleka u- 

gotavljajo pooblaščeni stro
kovni delavci TOZD Mlekarna 
oziroma organizatorji proiz
vodnje.

Vzorec za ugotavljanje indi
vidualne tolšče vzame kon
trolor mleka enkrat mesečno 
nedoločenega dne; enkrat me
sečno pa lahko vzame vzorec

tudi delavec — zbiralec mle
ka, prav tako nenapovedanega 
dne.

4. člen

Zaradi ugotovitve poprečne
ga odstotka tolšče za celotno 
količino zbranega mleka v po
samezni Izbiraänifcä, vzamejo 
kontrolorji vzorce najmanj 
trikrat mesečno.

Strokovne analize opravijo 
pristojni delavci mlekarne v 
laboratorijih mlekarne.

Proizvajalci mleka imajo 
pravico prisostvovati pri izva
janju analize mleka, zato so 
pristojni delavci mlekarne 
dolžni proizvajalce obveščati 
o času in kraju, kjer bodo o- 
pr avl j ali analizo mleka.

5. člen

Prodajalec mora prinesti 
(pripeljati) na zbiralnico, ki 
ima hladilno napravo, samo 
sveže namolženo in še toplo 
mleko; delavec — zbiralec pa 
mora voditi pregledno in toč
no evidenco nad posamezni
mi proizvaj alci — prinositel j i 
mleka, zlasti pa še pregled 
nad tem, v katere posode 
(kante) posamezniki vlivajo 
mleko.

Razen tega je delavec — zbi
ralec dolžan prijaviti vodstvu 
mlekarne vsako okvaro na 
hladilni napravi v zunanjih 
zbiralnicah, najpozneje v 12. 
(dvanajstih) urah, šteto od 
trenutka, ko je to sam ugoto
vil, ali so ga o okvari obvestili 
proizvajalci.

V primeru okvare na hladil
ni napravi mora delavec — 
zbiralec mleka, strogo ločiti 
večerne molže od jutranje ter 
posodo ustrezno označiti.

V primeru okvare hladilne 
naprave v smislu drugega od
stavka tega člena, mora de
lavec — zbiralec odkloniti na- 
nadaljnje zbiranje mleka, zla
sti še, če ni zagotovila, da bo 
v času okvare zbrano mleko 
pravočasno odpeljano v mle
karno.

6. člen

Kislino mleka na krajevni 
zbiralnici ugotavlja delavec — 
zbiralec s predpisano kemika

lijo — mikroekstraktom, ki 
ima preskok pri 8-8,5 SH.

Natančnejšo analizo opravi
jo pooblaščeni strokovni de
lavci v laboratoriju mlekarne 
po metodi SH.

Mleko ustreza predpisani 
kakovosti glede kislosti, če ki
slost ni močnejša od 7,5 SH.

7. člen
Kontrolo mleka glede na od

stotek tolšče za posameznega 
proizvajalca opravljajo poob
laščeni delavci mlekarne naj
manj enkrat mesečno.

Če na dan kontrole proizva
jalec ne odda mleka in ne 
sporoči razlogov za njegovo 
opustitev, se mu obračuna ce
lotno količino oddanega mle
ka v obračunskem mesecu po 
tolščobni stopnji 3,2 odstot
kov.

V kolikor pa je proizvajalec 
naj mani en dan prej sporočil 
pooblaščenemu delavcu na se
dežu zbiralnice, da mleka ne 
more prinesti, mu bo obraču
nana vrednost mleka po po
prečni stopnji tolščobe, ki je 
bila ugotovljena za zbiralnico, 
v katero proizvajalec prinaša 
mleko.

Delavec — zbiralec mora od
kloniti prevzem mleka, za ka
terega sumi, da ne ustreza po
gojem, določenih v prvem od
stavku 2. člena tega pravilni
ka in kadar se pri preizkusu 
z mikroekstraktom spremeni 
barva.

HI. CENE IN NAČIN OB
RAČUNA MLEKA TER 
UKREPI

9. člen
Odkupna cena mleku, ki us

treza vsem pogojem iz 2. čle
na tega pravilnika, se obliku
je po številu tolščobnih enot, 
k jih vsebuje mleko.

Vrednost tolščobne enote se 
obračunava po 1,06 din za vso 
prevzeto mleko, ki ima naj
manj 3,2 do 4,2 odstotka tolš
če (normalno mleko).

Taka cena velja za mleko, 
ki ima sicer manj kot 3,2 od
stotke tolšče, če ustreza vsem 
drugim pogojem, določenim 
v 2. členu tega pravilnika.

V kolikor pa je kontrola u- 
gotovila, da je mleko potvor
jeno _ oziroma, da glede suhe 
snovi ne ustreza pogojem iz 
prvega odstavka tega člena, 
se obračuna tako mleko ozi
roma prizna le 50 odstotkov 
od cene določene za tolščob- 
no enoto, kar je odvisno od 
stopnje preostale kakovosti, 
ki jo kontrola ugotovi z gra- 
vimetrično metodo določanja 
suhe snovi.

10. člen
Če je ob kontroli, opravlje

ni na način, ki je določen po 
drugem odstavku 9. člena u- 
gotovljeno, da mleko vsebuje 
le 8 odstotkov suhe snovi 
(beljakovin, vitaminov, lakto
ze in tolšče), mlekarna odpo
ve proizvajalcu — lastniku ta
kega mleka vsako nadaljnjo 
dobavo oziroma prevzem mle
ka, za dobo enega meseca. V 
kolikor pa mleko vsebuje 
manj kot 5 odstotkov suhe 
snovi, mlekarna odpove pro
izvajalcu nadaljnji prevzem 
mleka za dobo treh mesecev.

Če mora mlekarna posa
meznemu proizvajalcu odpo
ved prevzema mleka ponoviti 
iz razlogov navedenih v pr
vem odstavku tega člena tri
krat zaporedoma ali s pre
sledki, ki so krajši od dveh 
mesecev, sledi trajna odpoved 
odkupa in prevzema mleka 
od takega proizvajalca.

11. člen
Kadar se pri kontroli in u- 

gotavljanju poprečja tolšče 
neke zbiralnice, po tem, ko je 
zbiralec(ka) mleko že prevzel 
od individualnih proizvajal
cev, ugotovi bistveno slabše 
poprečje tolšče, kakor je to 
bilo ugotovljeno preden je 
zbiralec(ka) mleko prevzel(la), 
ima TOZD Mlekarna dolžnost 
zahtevati od organizatorja pro
izvodnje _ odpoved zbiranja 
mleka zbiralcu in predlagati 
plačilo odškodnine za pov
prečno premoženjsko škodo.

V posebno hudih primerih 
iz prvega odstavka tega člena 
ima TOZD Mlekarna tudi pra
vico in dolžnost takega zbiral
ca ovaditi pristojnim orga
nom, zaradi kaznivega deja
nja ali prekrška.

12. člen
Proizvajalcu, katerega mle

ko _ ne vzdrži reduktaznega 
preizkusa, ki ga opravijo kon
trolorji mlekarne pod nadzor 
stvom inšpektorja najmanj 2 
(dve) uri, izreče mlekarna v 
soglasju z inšpektorjem ob 
prvem primeru ukrep ustne
ga opomina, ob drugem pri
meru pa pismeni opomin.

V kolikor pa proizvajalec 
kakovosti mleka ne izboljša, 
kljub izrečenim ukrepom po 
prvem odstavku tega člena, 
sledi odpoved odkupa in prev
zema mleka ter se izvedejo 
ukrepi za sanacijo higienske
ga stanja (čistoče mleka), pod 
strokovnim nadzorstvom or
ganizatorja odkupa.

Če se ob kontroli ugotovi, 
da je v mleku nekega proiz
vajalca nad normalno (nad 
dovoljeno) število škodljivih 
klic v mililitru mleka, sledi 
takojšen ukrep odpovedi od
kupa in prevzema mleka ter 
izvedba sanacije hleva in na
čina proizvodnje mleka.

V kolikor se tudi po izvede
nih ukrepih iz prejšnjih od
stavkov tega člena rezultati 
čistoče mleka ne izboljšajo, 
proizvajalec izgubi status (po
ložaj) proizvajalcev ustrezne
ga mleka in zato mlekarna 
ustavi vsaki nadaljnji odkup 
in prevzem mleka od takega 
proizvajalca. Če proizvajalec 
ne dovoli kontrole v hlevu in 
ne upošteva nasvetov hlevs
kih kontrolorjev organizator
jev odkupa, mu organizator 
odkupa prepove oddajo mle
ka in prekine z njim pogodbo.

13. člen
Pri obračunu in izplačilu 

mleka individualnim, proizva
jalcem organizator proizvod
nje mleka obračuna in odteg
ne od določene vrednosti mle
ka, izračunane po 9. členu te
ga pravilnika za vsak liter 
prevzetega mleka:
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E ■razvoj iieurae
Glede na sprejet program pospešene investicijske izgradnje mle

karske industrije v SR Sloveniji v letih 1977 in 1978, v katerega je 
vključena tudi UZD Mlekarna Kmetijskega kombinata Ptuj objavlja
mo razgovor z direktorjem TOZD Mlekarna Janezom Vrečerjem, o 
nadaljnjem razvoju mlekarske industrije v njihovi TOZD.

Povečan odkup mleka zaradi 
modernizacije kmetij in posodo
bitve kmečke .proizvodnje, v zad
njem času pa zlasti -zaradi pove
čane odkupne cene, ki je večja 
za 36 odstotkov, že povzroča te
žave mlekarski industriji, ki -tako 
hitrega -skoka pri odkupu mleka 
ni pričakovala. Večina slovenskih 
mlekarn je preobremenjena, saj 
se izkoriščenost zmo-gjivosti gib
lje -blizu 100 odstotkov.

Kako se to odraža v vaši 
TOZD?

»Pri nas je odkup mleka po
rasel v prvih šestih mesecih za 
19 odstotkov, in sicer odkup iz 
lastnega odkupnega območja ter 
se -kaže, da se bo ta trend na
daljeval do konca leta. Izkorišče
nost zmogljivosti -v naši TOZD 
je trenutno okrog 90 odstokov, 
glede na zmogljivosti sprejema 
in pasterizacije v eni izmeni.

Kazeinarna ipa je pri dnevnih 
količinah mleka okrog 43.000 li
trov in dokupu 5000 litrov dnev
no, morala delati tudi že trikrat 
tedensko v dveh izmenah.«

Za zagotovitev nemotenega od
kupa mleka bodo nujno potrebna 
pospešena investicijska vlaganja 
v mlekarski industriji, da bi v 
kratkem čas-u povečali njeno 
zmogljivost za predelavo mleka, 
žlasti v tiste mlečne izdelke, ki 
obetajo prodajo. Za rešitev te po
membne in zahtevne naloge bo 
potrebno združevanje sredstev 
proizvajalcev in predelovalcev 
mleka.

Odlok republiškega izvršnega 
sveta v zvezi s -premijami za mle
ko je eden od sistemskih ukre
pov, ki že predvideva začasno 
združevanje dela premije za na

slednje štiri mesece, namensko 
za -povečanje zmogljivosti mle
karn.

Kako se bodo odražala takšna 
investicijska vlaganja v vaši 
TOZD i-n kaj menite o združeva
nju sredstev proizvajalcev in 
predelovalcev mleka?

»Odlok republiškega izvršnega 
sveta predvideva združevanje 
sredstev v višini 0,20 din za na
men izgradnje in povečanja pre
delovalnih zmogljivosti, hkrati 
pa bodo morali proizvajalci mle
ka organizatorjem proizvodnje 
pokriti -oziroma nadomestiti stro
ške organizacije proizvodnje in 
to za štiri poletne mesece, ko 
naj bi ta odlok veljal.

V TOZD Mlekarna predvideva
mo do konca srednjeročnega ob
dobja posodobitev proizvodnje 
masla in razširitev asortimenta 
kazeinarne, ki bi jo morali te
meljito rekonstruirati in dopolniti 
tehnološko linijo za uvedbo no
vih izdelkov. Za takšne investici
je bo vsekakor potrebno zdru
ževati sredstva vseh udeležen
cev enako kot jih bo potrebno 
združevati za razvoj hladilne 
mreže za mleko -na terenu. To 
združevanje sredstev prinaša no
vo kvaliteto v medsebojnih od
nosih med proizvajalci, predelo
valci in trgovino.«

-Na zadnji sefi poslovnega od
bora za proizvodnjo, predelavo in 
prodajo mleka im mlečnih izdel
kov so razpravljalii o vsebinskih 
premikih odloka o premijah za 
kravje mleko, za čas od 1. julija 
do 31. decembra letos, pravilni
ku o enotni-h pogojih zbiranja in 
odkupovanja svežega mleka in o 
ustanovitvi mlekarske skupnosti

a) 0,022 din kot prispevek 
Živinorejski poslovni skupno
sti Slovenije,

b) 0,10 din za stroške hla
jenja,

c) 0,50 din, če mleko ni vz
držalo reduktaze oziroma če 
je v mleku bilo prekoračeno 
dopustno število škodljivih 
klic,

č) 0,20 din VII, VIII, IX in 
X mesec skladno z odlokom 
o premijah, za stroške organi
zacije odkupa.

Znesek, ki ga dobi organiza
tor proizvodnje po- točki c) 
tega člena, mora zbrati in vo
diti na posebnem knjigovod
skem računu; uporabi pa ga 
tako:

— 0.40 din za nabavo in iz
boljšanje opreme ter objek
tov zbiralnice,

— 0,10 din za pokritje svo
jih stroškov, nastalih z orga
nizacijo in odkupom mleka.

IV. PREHODNE IN KONČ
NE DOLOČBE

14. člen
Ta pravilnik velja od dneva, 

ko ga sprejme poslovni od
bor, z večino vseh članov, u- 
porablja pa se od 10. januarja 
1977 dalje.

15. člen
Vse, do vključno 9. januarja 

1977 nastale in še ne urejene 
medsebojne pravice ter ob
veznosti, ki se nanašajo na 
prevzem in obračun mleka, 
morajo zavezanci urediti po 
predpisih in dogovorih, ki so 
veljali do navedenega dne.

16. člen
Morebitne spremembe in 

dopolnitve tega pravilnika 
smejo predlagati proizvajalci, 
ki oddajajo mleko ptujski 
mlekarni, organizatorji proiz
vodnje in mlekarna; sprejme 
pa jih poslovni odbor na na
čin, ki je določen za njegov 
sprejem.

Predsednik poslovnega 
odbora:

Franc Zupanič

. MUZ
na območju ptujske občine.

Kakšne zaključke je v zvezi 
s tem sprejel poslovni odbor?

»Po razpravi ,o vsebini in pre
mijah za čas od 1. julija do 31. 
decembra je poslovni odbor za 
proizvodnjo, predlavo in prodajo 
mleka in mlečnih izdelkov spre
jel sklep, da proizvajalci v mese
cih julij, avgust, september in ok
tober, nadomestijo organizator
jem proizvodnje na območju na
še mlekarne stroške za organi
zacijo proizvodnje mleka, v višini 
0,20 din po litru, ti stroški pa so 
v ostalih mesecih pokriti s pre
mijo.

Janez Vrečer

Na zadnji seji je poslovni od
bor sprejel tudi pravilnik o enot
nih pogojih zbiranja in odkupa 
svežega mleka, ki natančno do
loča pogoje in način zbiranja ter 
odkupa mleka in medsebojne 
odnose pri tem. Pravilnik je bil 
v razpravi od januarja letos, nje
govo vsebino pa objavljamo v 
dašnji številki Naše poti.

Poslovni odbor pa je na seji 
sprejel tudi sklep, da se najkas
neje do meseca septembra le
tos ustanovijo na vseh zbiralni
cah mleka mlekarske skuj>nosti 
proizvajalcev mleka, ki imajo na
slednje naloge.

1. Zagotovitev rednega odkupa 
vseh količin kvalitetnega mleka

2. Organizacija kontrole kvali
tete oddanega mleka, glede mle
čne tolšče in higienske neopo
rečnosti mleka (reduktazni test); 
prilagoditev zbiranja in kontrole 
mleka obstoječim predpisom in 
pogojem

3. Sodelovanje pri urejanju in 
vzdrževanju zbiralnic (nabava 
opreme, hladilne naprave, izbira 
ustrezne lokacije zbiralnice, 
transport, redno delovanje spre
jema, kontrole in odpreme mle
ka).

4. Ustvarjanje pogojev za hi
giensko in 'kvalitetno pridelova
nje mleka, in sicer:

— z redno analizo kontrolnih 
izvidov za posamezne prideloval
ce,

— občasni pregledi hlevov,
— angažiranje pospeševalne 

službe za sodobni način molže in

i MEama
vzgoje proizvajalcev, ki imajo 
opravka z mlekom,

— skrb za izboljšanje proiz
vodnosti goveje črede.

5. Zagotavljanje sodelovanja 
pospeševalne službe kmetijske 
zadruge oziroma obrata za ko
operacijo pri selekciji živine, 
njeni kvalitetnejši prehrani in 
uvajanje sodobnejših postopkov 
pridelovanja in spravila krme.«

Kako se bo TOZD Mlekarna 
vključila v program pospešene 
investicijske tog rad nje mlekar
ske industrije v SR Sloveniji v 
letih 1977 in 1978?

»Naša TOZD predvideva zaradi 
nenadnega porasta odkupljenih 
količin mleka, razen redne sred
njeročne investicijske izgradnje, 
ki zajema rekonstrukcijo kazei
narne in preusmeritev na pro
izvodnjo kazeinatov in razširitve 
maslarne, pospešeno razširitev 
kazeinarne, ki je trenutno ozko 
grlo v mlekarski proizvodnji.«

Nepričakovani visok porast od
kupa mleka je bil zabeležen v 
slovenskih mlekarnah v aprilu, 
še bolj pa v maju 1977, ko se je 
v nekaterih mlekarnah povečal 
odkup v primerjavi z majem 1976 
celo za 19 odstotkov, kar je nad 
poprečjem in nad pričakovano 
rastjo odkupa v srednjeročnem 
razvojnem programu mlekarstva 
Slovenije do leta 1980.

Podatki kažejo, da so biie 
zmogljivosti mlekarn za obdelavo 
in predelavo mleka v prvih petih 
mesecih v Sloveniji poprečno iz
koriščene 86,2 odstotka, v maju 
pa kar 98,1 odstotka.

Kako je s porastom odkupa 
mleka v vaši TOZD im kako je z 
izkoriščenostjo naše mlekarne?

Kot sem že prej omenil je bil 
12 odstotni porast odkupa mleka 
v naši TOZD v prvih mesecih, v 
maju je bil porast odkupa 32 od
stotni, poprečni porast v prvih 
šestih mesecih je znašal 19 od
stotkov v primerjavi z letom 1976. 
Poprečna izkoriščenost naše mle
karne je bila 90 odstotkov, v ma
ju pa okrog 110 odstotkov. Dnev
ni odkup mleka v letošnjem letu 
okrog 40.000 lirov mleka, vendar 
pa pričakujemo v mesecu sep
tembru še večji dotok mleka.«

Odkupna cena mleka se je v 
januarju 1977 povečala za 36 od
stotkov, glede na odkupne cene 
v letu 1977.

Ali je višja odkupna cena vpli
vala na povečan odkup mleka pri 
vas?

»Višja odkupna cena je tudi 
pri nas vplivala na odkup mleka. 
Menim, da je za naše območje 
ob normalnih letinah običajen 
porast 8 odstotkov mleka letno, 
razlika do 19 odstotkov pa je le
tos rezultat povečanja odkupne
cene.«

Za zagotovitev kakovosti od
kupljenega mleka je za mlekarne 
poleg higiene velikega pomena 
tudi dobro organizirana mreža 
Zbiralnic za mleko. Zato bo po
trebno pospešiti izgradnjo oziro
ma modernizacijo ter opremlja
nje zbiralnic s hladilnimi napra
vami za hlajenje mleka. Kot je 
znano bo financiranje teh inve
sticij potekalo iz namenskih
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V TOZD Telmosems se širi oddelek elektronike
Kot smo v Naši poti že pisali se je proizvodnja kooperacije z Go

renjem iz Velenja v TOZD Tehnoservis pričela leta 1974. Namen 
današnjega sestavka je, da seznanimo zaposlene v Kmetijskem kom
binatu Ptuj o tem, kako je TOZD Tehnoservis osvojila novo tehniko 
v razmeroma kratkem času. Kolektiv TOZD Tehnoservis je z razu 
mevanjem sprejel novo proizvodnjo. V 14 dneh so v celoti izvedli 
tehnološko pripravo proizvodnje. Proizvodnja v elektroniki je stekla 
in edini cilj je, da čimprej osvojijo proizvodnjo in kvaliteto izdelkov 
TOZD Tehnoservis je v tem obdobju hitro osvojila trg in dosegla do
ber finančni rezultat, kar pa je vse pripomoglo, da so v Gorenju 
Velenje pridobili zaupanje in kvaliteto. V elektroniki je Skupina ljudi 
pripravljala proizvodnjo po tehnoloških postopkih in vse potrebno za 
začetek proizvodnje.

V TOZD TEHNOSERVIS SE 
ŠIRI ODDELEK ELEKTRO
NIKE

V proizvodnji elektronike je 
sedaj zaposlenih 87 delavcev, 
od tega pretežno ženske, ki so 
si s priučevanjem pridobile 
zahtevno strokovnost. Stro
kovni kader pa spremlja delo 
delavk v elektroniki.

Pretežna večina zaposlenih 
v elektroniki kaže pri delu 
dobre rezultate, kljub temu, 
da je delo normirano s sku-

p,inskimi normami. V času 
priučevanja delavk še niso de
lo normirali. V Gorenje Vele
nje odhajajo že prvi gotovi 
kvalitetno izdelani izdelki, to 
je glavni sestavni del črnobe- 
le televizije. Glavni del tele
vizorja je sestavljen iz pri
bližno 400 različnih elemen
tov, ki jih morajo delavke v 
elektroniki pravilno vstaviti. 
Iz Gorenja Velenje dobijo ma
terial za šasijo in ga vanjo 
vstavijo.

sredstev za zbiralce (od premij 
za mleko), lastnih sredstev mle
karn, organizatonjev odkupa in 
bančnih posojil.

Kako je pri vas organizirana 
mreža Zbiralnic za mleko in 
kakšni so načrti za izgradnjo in 
mo d ernizacijo zb i ral ni c ?

»Naša TOZD odkupuje mleko 
od organizatorjev odkupa, to je 
od obrata kooperacije, Slovina 
Ormož in Kmetijske zadruge 
Lovrenc ter lastne proizvodnje 
TOZD Kmetijstvo na zbiralnicah, 
ki jih je 128, od tega jih je 35 
opremljenih s hladilnimi bazeni, 
okrog 65 zbiralnic je opremljenih 
s hladilniki za hlajenje mleka v 
vrčih, ostale zbiralnice pa zaradi 
manjših in neprimernih prosto
rov niso opremljene. Opremlja
nje in razvoj mreže zbiralnic na
črtujemo v okviru poslovnega 
odbora za proizvodnjo, predelavo 
ter prodajo mleka in mlečnih iz
delkov in smo do sedaj skomple- 
tirali tri zbiralne proge v celoti, 
ostale pa bomo posodobili do 
konca srednjeročnega obdobja. 
Žal pa je oprema za zbiralnice 
zelo draga in jo je težko dobiti, 
ker je domača industrija pre
obremenjena z naročili, uvoz pa 
je prepovedan.

Pri izgradnji zbiralnic za mleko 
so veliko naredili proizvajalci, saj 
so večino zbiralnic zgradili zbi
ralci sami, s prostovoljnim de
lom ali z združevanjem sredstev 
proizvajalcev in s krediti orga
nizatorjev proizvodnje. Financira
nje opreme poteka iz namenskih, 
sredstev premije, pri financiranju 
instalacij pa pomaga TOZD Mle
karna, ki prav tako opravlja ser
vise in vzdržuje opremo zbiral
nic.«

Začrtani program razvoja nala
ga usmerjenemu izobraževanju 
za potrebe mlekarstva zelo po
membne naloge. Vedno bolj se 
pojavlja težnja po delavcih s kon
čano poklicno mlekarsko in teh
nično mlekarsko šolo.

Kako skrbite za dopolnilno izo
braževanje delavcev v vaši TOZD

in kakšne načrte imate pri us
merjenem izobraževanju?

»V naši TOZD imamo precej
šnje težave pri pridobivanju kan
didatov za poklicno mlekarsko 
šolo v Kranju, ker je oskrbnina 
v dijaškem domu precej visoka 
in ker je šola v Kranju. Tako 
nam že dve leti ni usoelo dobiti 
za to šolo nobenega učenca, 
kljub temu, da smo razpisali šti
pendije vsako leto. Dopolnilno 
izobražujemo učence ob deiu v 
tečajih, ki jih organiziramo za 
novozaposlene delavce.

Vsak delavec, ki dela v živilski 
stroki pa mora opraviti tečaj iz 
higienskega minimuma. V bodo
če bo potrebno razmišljati, kako 
pridobiti učence za poklicno mle
karsko šolo, ki jih nujno (potrebu
jemo v proizvodnji.«

Ob koncu pogovora nam je 
Janez Vrečer govoril še o pro
blematiki TOZD -Mlekarna in po
vedal, da je za poslovanje v le
tošnjem letu značilno precejšnje 
povečanje proizvodnje in kar je 
posebej zaskrbljujoče se opaža 
zasičenost tržišča z mlekom in 
mlečnimi izdelki. Proizvodnja 
mleka iz leta v leto narašča. 
Vsako leto je bilo čutiti pomanj
kanje mleka, Zlasti v Zimskih me
secih. V letošnjem letu pa se 
pojavljajo velike zaloge mlečne
ga prahu, sirov in masla. V TOZD 
Mlekarna predstavlja največjo te
žavo pl asm a n kazeina, ki ga sicer 
v našo državo uvažamo. Uvožen 
kazein pa je več kot polovico 
cenejši od domačega, ker je ka
zein na svetovnem trgu visoko 
regresiran proizvod in je zato 
toliko cenejši od domačega. Pri 
ostalih izdelkih je sicer pl asm a n 
omejen, vendar dosega normalno 
vsakoletno rast. TOZD Mlekarna 
je že preko Zveznega mlekarske
ga združenja in Živinorejske po
slovne skupnosti Slovenije pred
lagala zveznim organom ukrepe 
za zaščito domače proizvodnje, 
žal pa je njihovo reagiranje za
enkrat togo in počasno. M. P.

Lojzka Petrovič

Kot nam je obratovodkin j a 
oddelka elektronike Lojzka 
Petrovič povedala, je proiz
vodnja elektronike razdeljena 
na vstavljalni del in na vstav
ljanje elementov v platino. 
Platina gre nato v nadaljnjo 
obdelavo v šasijo, nato do 
umirjevalcev napak, poprav
ljalcev in do finalne kontrole. 
Tako tehnološko nastane šasi
ja ali glavni sestavni del čr- 
nobelega televizorja. Pri delu 
morajo biti delavke natančne 
in pozorne, saj se njihovo de
lo sproti kontrolira. Ker je 
norma precej visoka morajo 
delavke delati hitro in na
tančno.

O POČUTJU NA DELOVNEM 
MESTU

O tem, kako so se delavke 
v elektroniki navadile na delo 
in kako dosegajo normo, smo 
se pogovarjali s Slavico Per
nek, Marico Petrovič, Ireno 
Gojkovič in z delovodjem od
delka elektronike Francom 
Horvatom,.

SLAVIC \ PERNEK: »V DELO 
SE JE TREBA POGLOBITI!«

Slavica Pernek dela v pri
pravi materiala za proizvod
njo — linija žice, od 16. maja 
letos.

Čeprav je to njena prva za
poslitev ise je na delo navadi
la. Dosegla je dobre rezultate 
in po pripovedovanju odgo
vornih v elektroniki je do-seg-

i lepe uspehe in so z njo zelo 
zadovoljni.

Pripovedovala je, da moraš 
biti pri delu zbran in se mo
raš poglobiti v delo, ki ga 
opravljaš. V začetku so se tu
di pri njenem delu pojavljale 
napake, sedaj pa jih je vedno 
manj. Čeprav je norma precej 
visoka je Slavica ta mesec nor
mo precej prekoračila, celo za 
100 komadov. Ko je na tesno 
s časom dela včasih tudi v ča
su malice ali celo že pred šes
to uro zjutraj in to predvsem 
zaradi tega, da si utrdi prste 
in si pripravi material za pro- 
zvodnjo.

MARICA PETROVIČ: »DELO 
ZAHTEVA NATANČNOST IN 
PRIDNOST!«

Marica Petrovič, selektoma- 
tik v proizvodnji, zaposlena 
na tem delovnem mestu od 
16. maja letos. Pred tem je bi
la zaposlena pri trgovskem 
podjetju Izbira.

Pri delu je že v začetku do
segla lepe rezultate, kljub te
mu, da v času poskusne dobe 
ni dosegla norme, saj je dela
la na različnih delovnih me
stih. Priučevanje ji je poteklo 
15. avgusta in bo morala dela
ti po normi. Po mnenju Mari
ce Petrovič delo ni težko, 
čeprav zahteva natančnost n 
pridnost, saj dela včasih tudi 
že pred šesto uro zjutraj in še 
v času malice, da normo do
seže.

IRENA GOJKOVIČ: »DELO 
JE MIRNO!«

Irena Gojkovič, skladiščnica 
medfaznega skladišča je pred 
tem delala na montaži tulja- 
vic. V TOZD Tehnoservis je 
zaposlena od januarja letos. 
Čeprav je izučena trgovka, 
pred tem še ni bila zaposlena.

Zadolžena je za medfazno 
skladišče polizdelkov. Spreje
ma material iz proizvodnje v 
skladišče in ga odpremi j a v 
Gorenje Velenje. Material, ki 
ga sprejema iz proizvodnje 
daje nazaj v proizvodnjo v 
končno montažo in vodi o 
tem potrebno evidenco. Kot 
je povedala Irena Gojkovič je
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na tem. delovnem mestu delo 
mirno, saj ni vezano na nor
mo. V skladišče sprejme ce
lodnevno proizvodnjo in odgo
varja za material v skladišču.

FRANC HORVAT: »TRUDI
MO SE, DA BI DOSEGLI 
CIMBOLJŠE REZULTATE!«

Franc Horvat, delovodja od
delka elektronike skrbi, da 
poteka delo v redu, čeprav 
kot sam trdi, se na vsakem 
delovnem mestu srečaš z do
brimi in slabimi stvarmi in 
moraš sam reševati probleme, 
ki nastajajo.

O tem, kako je zadovoljen 
z zaposlenimi v oddelku elek
tronike je dejal, da so delav
ke v glavnem pridne, se zav
zemajo za delo in dosegajo 
dobre rezultate. Seveda so 
med njimi tudi izjeme, to so 
predvsem delavke, ki se niso 
vživele v kolektivno življenje, 
so brez delovne zavesti, ki 
jim jo bo potrebno sčasoma 
vcepiti. Vsi zaposleni v elek
troniki se trudijo, da bi do
segli čimbolj še rezultate dela, 
kar pa je vse odvisno od vseh 
zaposlenih.

V kolikor pride v proizvod
nji do kakšnega problema, se 
delavke obračajo na skupino- 
vodja, če pa ta ne more rešiti 
problema, pa se s vprašanji 
obračajo na delovodja Franca 
Horvata.

Franc Horvat je veliko pri
pomogel tudi k izpopolnjeva
nju norm, predvsem s tem, 
da je izdelal večje število de
lovnih priprav, s katerimi so 
bili doseženi boljši rezultati 
dela. Na ta način pa se je po
večala tudi kvaliteta izdelkov. 
Vse to pa je vplivalo na oseb
ni dohodek zaposlenih in na 
produktivnost v proizvodnji. 
Franc Horvat mora večkrat 
sesti med delavke in jim po
magati pri delu. Pri delu sta 
mu v veliko pomoč Lojzka 
Petrovič n Vinko Sernc.

Po mnenju Franca Horvata 
je delavec, ki je zainteresiran 
za čimvečji zaslužek, zaintere
siran tudi za to, da normo 
preseže. O normah pa je 
Franc Horvat dejal, da mora 
delavka v oddelku elektroni
ke neprestano delati in pri 
delu nima še časa za kaj dru
gega.

Kot je iz razgovorov razvid
no, so v TOZD Tehnoservis 
hitro osvojili tehnologijo dela, 
hitreje kot je bilo pričakovati.

Celotni kolektiv TOZD pa 
želi, da bi se proizvodnja še 
širila.

M. P.

OSNUTEK ZAKONA O ODPOKLICU IN VOLITVAH 
ORGANOV UPRAVLJANJA IN O IMENOVANJU 
POSLOVODNIH ORGANOV

Predloženi zakon pomeni nadaljnjo konkretizacijo 
ustave in zakona o združenem delu in ureja:

— način izvolitev in odpoklic delegatov v delavske 
svete OZD, posebej pa delegate delavcev, ki so v delov
nem razmerju za določen čas;

— nekatera vprašanja v zvezi z imenovanjem indi
vidualnega poslovodnega organa.

Aktivno in pasivno volilno pravico imajo po osnutku 
zakona poleg delavcev tudi učenci v gospodarstvu, kmet
je, ki združujejo svoje delo in sredstva v OZD ter umet
niki, odvetniki in drugi poklici, ki združujejo svoje delo 
z OZD. V vzgojno-izobraževalnih organizacijah imajo to 
pravico tudi učenci oziroma študenti.

Delavci, ki za določen čas (najmanj tri mesece) skle
pajo delovno razmerje v OZD (sezonsko delo) imajo v 
delavskem svetu najmanj enega delegata.

Kandidiranje izvede sindikat na kandidacijskih kon
ferencah. Konference se sklicujejo po posameznih delih 
delovnega procesa, najkasneje 15 dni pred glasovanjem. 
Na podlagi kandidacijske konference delavci v organiza
ciji sindikata določijo kandidate.

Kandidatna lista ima za vsak del delovnega procesa 
posebej zapisane kandidate, ki jih mora biti za vsak tak 
del najmanj toliko, kolikor jih volimo.

Za delegate je izvoljen kandidat, ki dobi večino gla
sov vseh delavcev v TOZD. Kot varianto osnutek omenja 
možnost, da se v primeru, ko glasuje manj kot polovica 
delavcev TOZD, volilni postopek ponovi.

Nadomestne volitve mora delavski svet razpisati, če 
se število delegatov zmanjša za tretjino, pa tudi tedaj, 
ko je predčasno prenehala funkcija delegata, ki je edini 
delegat iz posameznega dela delovnega procesa. Za ta 
primer pa osnutek ne daje rešitve, kako delavci tega 
dela delovnega procesa izražajo svojo voljo za čas tra
janja postopka nadomestnih volitev.

Odpoklic delavskega sveta predlagajo delavci na kon
ferencah, ki jih sklicuje sindikat.

Za oblikovanje predloga za imenovanje poslovodnega 
organa v OZD se oblikuje razpisna komisija, ki jo sestav
lja enako število predstavnikov OZD, sindikata in druž
bene skupnosti.

Del oddelka elektronike v TOZD Tehnoservis
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OSNUTEK ZAKONA O ORGANU 
SAMOUPRAVNE DELAVSKE KONTROLE

Predloženi zakon naj bi urejal predvsem vprašanja v 
zvezi z organom samoupravne delavske kontrole kot eno 
izmed oblik uresničevanja samoupravne delavske kontro
le delavcev v združenem delu in sicer gre za tista vpra
šanja, ki jih ustava in zakon o združenem delu ne urejata 
podrobneje.

To so predvsem:
— pravice tega organa zahtevati od organov, delav

cev in služb podatke in poročila;
— pravice tega organa do vpogleda v listine, spise 

in poročila;
— pravice članov organa, da dajejo v posameznih 

primerih pobude organu za ukrepanje;
— opredelitev zaščite (imunitete) članov organa v 

zvezi z njihovim delom
— opredelitev dolžnosti članov in organa ter pravic
— opredelitev odgovornosti članov organa;
— dolžnosti zunanjih organov do organa, glede da

janja podatkov;
— opredelitev različnih dejanj, ki bi ovirala delo or

gana kot kršitev delovne dolžnosti;
Po osnutku ima vsak delavec pravico in dolžnost da

jati pobudo organu delavske kontrole, da razpravlja o do
ločeni zadevi.

Osnutek tudi opredeljuje pravico organa samouprav
ne delavske kontrole, da se obrača na skupščino družbe
nopolitičnih skupnosti, družbenega pravobranilca, SDK, 
inšpekcije ipd. in z njimi sodeluje; ti organi pa so mu 
dolžni v roku 15 dni dati potrebne podatke, ki jih imajo. 
Organ ima pravico zahtevati od organov OZD podatke in 
poročila, ima pravico vpogleda v vse listine, spise in 
poročila. Roke, v katerih morajo organi uresničiti prej 
navedeno, je potrebno določti v samoupravnem sploš
nem aktu OZD.

Delavski svet OZD je dolžan obravnavati vsak predlog 
organa, če pride med njima do nesoglasja.

Pravico in dolžnost dati organu delavske kontrole po
budo za razpravo ima vsak član tega organa.

Član organa, ki v mejah pristojnosti in pooblastil or
gana da pobudo, pripombo, predlog, mnenje, zahteva po
datke ali poročila, ne sme biti klican na odgovornost ali 
pa postavljen v manj ugodni položaj. Katerikoli delavec 
ali poslovodni organ, ki ovira člana organa pri opravlja
nju funkcije, stori hujšo kršitev delovne obveznosti.

Člani organa so dolžni varovati tajnost podatkov, ki 
so poslovna skrivnost in so za vestno opravljanje svoje 
funkcije osebno odgovorni delavcem OZD.

TOZD PTUJSKE TOPLICE

Izvedene so bile volitve 
v samoupravne organe

V ponedeljek 1. avgusta so zaposleni v TOZD Ptujske toplice 
izvedli volitve v samoupravne organe TOZD, hkrati pa so tudi potrdili 
sprejem samoupravnega sporazuma o združevanju dela delavcev 
TOZD Ptujske toplice.

Kot nam je povedal direktor 
TOZD Ptujske toplice Janko Mla
kar je kandidatno listo za samo
upravne organe pripravil izvršni 
odbor osnovne organizacije sin
dikata TOZD in so jo delavci ob
ravnavali najprej n-a zboru 11. 
julija in drugič 27. julija, ko so 
kandidatno listo dopolnili. V sa
moupravne organe so kandidira
ni delavci iz vseh delov delovne
ga procesa, čeprav mladi, bodo 
zahtevne naloge delavskega 
sveta pri sklepanju, odločanju, 
usmerjanju in poslovanju lahko 
uspešno opravljali.

iPo mnenju Janka Mlakarja bo 
z izvolitvijo samoupravnih orga
nov delo potekalo lažje, pred
vsem pa z večjo zavzetostjo, saj 
bo imel koleiktiv občutek odlo
čanja, upravljanja in razpolaganja 
s sredstvi, v smisu dobrega go
spodarja. Na zadnjem Zboru de
lavcev so v TOZD ptujske toplice 
obravnavali tudi rezultate pollet
nega poslovanja. Rezultati so gle
de na 'kratek čas poslovanja 
TOZD dobri, in spodbudni za na
daljnje delo, tako v finančnem 
kot v fizičnem obsegu poslova
nja. V primerjavi z lanskim le
tom so v TOZD Ptujske toplice 
lanski obisk prekoračili doslej 
za 50 odstotkov. Kolektiv TOZD 
Ptujske toplice se bo trudil, da 
se bodo kopalci dobro počutili, 
predvsem pa vsi tisti, ki bodo 
iskali v toplicah zdravje in spro
ščeno rekreacijo po napornem 
delu.

Kolektiv TOZD Ptujske toplice 
je volil sedem delegatov v za
časni delavski svet TOZD, tri 
delegate v skupni delavski svet 
Kmetijskega kombinata Ptuj, tri 
člane komisije samoupravne 
delavske kontrole TOZD in tri 
člane ter tri namestnike v komi
sijo za delovna razmerja v TOZD.

Od 57 zaposlenih v TOZD 
Ptujske toplice je glasovalo 49 
volivcev.

V začasni delavski svet TOZD 
so bili imenovani naslednji de
legati:
Zdenka Bjegovič, Marija Brečko, 
Nada Dimič, Janko Grabar, Franc 
Kolednik, Miran Kušar, Jože Le- 
barič

V skupni delavski svet Kmetij
skega kombinata Ptuj so bili i- 
m e nova ni delegati:
Zdenka Bjegovič, Janez Dreven
šek, Andrej Vrabič

Za namestnike delegatov skup
nega delavskeg sveta Kmetijske
ga kombinata Ptuj so bili ime
novani:
Alojz Korenjak, Milica Sankovič, 
Zdenko Slana

V komisijo samoupravne delav
ske kontrole so bili imenovani 
naslednji člani:
Olga Čuš, Alojz Korenjak, Zden
ko Slana

V komisijo za delovna razmerja 
so bili imenovani naslednji člani: 
Janez Drevenšek, Franc Koled
nik, Joško Rašl

Za namestnika članov komisije 
za delovna razmerja so bili ime
novani:
Marija Brečko, Janko Grabar, Du
šan Potočnik

Volitve so potekale nemoteno. 
O izvedbi volitev in o kandidatih 
za samoupravne organe smo se 
pogovarjali z Ivanom Kokolom in 
Nado Dimič.

POTEK VOLITEV
IVAN KOKOL: »IZVOLJENI DE

LEGATI BODO DOBRO OPRAV
LJALI SVOJA FUNKCIJO!..

Ivan Kokol, upravljavec bazen
ske tehnike je prišel na to de
lovno mesto iz TOZD Gradbeni 
remont Kmetijskega kombinata 
Ptuj.

Kot čl a mu izvršnega odbora o s
novne organizacije sindikata 
TOZD (Ptujske toplice mu je bila 
dobro poznana kandidatna lista 
delegatov samoupravnih organov 
TOZD. Predloge kandidatov so 
delavci dajali na izvršnem odbo
ru osnovne organizacije sindika
ta in na zboru delovnih ljudi. 
Glede na to, da je na kandidatni 
listi več kandidatov kot se jih 
voli, je vsakemu volivcu dana 
možnost, da se svobodno odloči 
za tistega delegata, ki bo naj
bolje opravljal svojo funkcijo in 
zastopal svoje interese in inte
rese TOZD. Po mnenju Ivana Ko
kola so volitve dobro pripravlje
ne in potekajo nemoteno in z 
voljo vseh članov kolektiva.

O počutju na delovnem mestu 
pa je Ivan Kokol dejal, da se na 
delovnem mestu dobro počuti 
in da je njegovo delo odgovorno, 
saj je bazenska tehnika gonilna 
sila toplic in če odpove, pomeni 
to zastoj za celotne toplice.

NADA DIMIČ: »KANDIDATNA 
LISTA JE DOBRO SESTAVLJE
NA!«

Nada Dimič, kuharica v kuhinji 
TOZD Ptujske toplice je poveda-
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POSVETOVANJE V KLINIČNEM CENTRU V LJUBLJANI

Glasila morajo uspeti 
in uveljaviti svoje 
mesto med delavci

V Kliničnem centru v Ljubljani so se 7. julija zbrali uredni
ki in novinarji glasil organizacij združenega dela, ki so v po
govoru s predstavniki samoupravnih in družbenopolitičnih 
predstavnikov Kliničnega centra in Francem Šetincem, sekre
tarjem IK predsedstva CK ZKS spregovorili o uresničevanju 
zakona o združenem delu, še posebej tistih določil, ki so pove
zana z vprašanjem informiranja in obveščanja delavcev. Franc 
Šetinc je v svojem izvajanju dejal:

»V naši republiki izhaja 
skoraj petsto časnikov, ki jih 
izdajajo delovne organizacije. 
Ti časniki izhajajo na ravni 
temeljnih organizacij združe
nega dela in v višjih oblikah 
njihovega povezovanja. V Slo
veniji delavci združujemo de
lo v šest tisoč temeljnih or
ganizacijah združenega dela, 
ki so povezane v približno ti
soč delovnih organizacij. To 
pomeni, da lastna glasila iz
daja že približno polovica de
lovnih organizacij, pregled 
nad glasili pa kaže, da izda
jajo svoja glasila praktično 
vse večje delovne organizacije 
v naši republiki. Če vemo, da 
obstoj glasila med drugim po
gojuje tudi višina njegove 
naklade vidimo, da je zgornja 
meja števila glasil združenega 
dela v naši republiki manj 
kot tisoč, že danes pa je na
klada ene številke vseh glasil 
združenega dela blizu osem
sto tisoč izvodov.

Če smo z razširjenostjo 
glasil lahko še kar zadovoljni, 
pa vidimo, da glasila vse pre
več pišejo o nepomembnih do
godkih, opisujejo površinska 
dogajanja, lakirajo neuspehe 
in skušajo ob formalnem ob
ravnavanju vprašanj prikriti 
delavcem resnico, ki bi jo 
morali vedeti.

Glasila so sestavni del in
formacijskega sistema v naši 
republiki in morajo svojo 
vlogo tudi dejansko opravlja
ti, zato je za obstoj in razvoj 
glasil združenega dela odgo
vorna vsa organizirana druž
bena skupnost, zlasti pa sin
dikati, ki so dolžni razvijati 
delavsko samoupravljanje, 
kot eno najpomembnejših pri
dobitev naše socialistične re
volucije, seveda ob sodelova
nju še drugih osveščenih 
družbenih sil. Jasno je, da 
večkrat pride do spopadov s 
posamezniki ali skupino ljudi, 
ki želi imeti neke vrste 
varstvo nad glasilom. V teh 
spopadih morajo glasila us
peti in uveljaviti svoje me
sto med delavci. Še veliko je 
nezaupanja med delavci. 
Prav je, da delavci povedo 
svoje mnenje, izrazijo svoje 
predloge, ne pa, da jih zasi
pamo z našimi predlogi. Ne 
smemo speljati pozornosti 
bralca na nepomembna vpra
šanja, zagotoviti moramo od
prtost informacije, celovitost, 
objektivnost in popolnost. 
Uredniki ne smejo dopustiti, 
da bi postali orodje v rokah 
grupaških interesov, v rokah 
enega ali pa skupine ljudi, ki 
bi jih nadzorovala in vodila. 
Vedno in vselej morajo biti

la, da so volitve dobro pripravlje
ne in da so bili člani kolektiva 
predhodno seznanjeni s kandi
datno listo in s potekom volitev. 
Kolikor so se do sedaj lahko 
medsebojno spoznali, je po mne
nju Nade Dimič kandidatna lista 
dobro sestavljena in meni da bo

do delegati dobro zastopali 
TOZD.

O možnih kandidatih so bili 
zaposleni že predhodno sezna
njeni, saj so pripravili kandidat
no listo na izvršnem odboru sin
dikata in jo nato dopolnili na 
zboru delavcev. O osebnem po
čutju na delovnem mestu nam je 
Nada Dimič povedala, da se je v 
delo vživela in je z delom zaen
krat zadovoljna, celo zmeraj 
bolj, saj se zaposleni v začetku 
med seboj še niso poznali in je 
bilo delo zaradi tega otežkočeno.

V kuhinji TOZD Ptujske toplice 
pripravljajo dnevno tudi malice 
za svoje delavce in za podjetje 
Surovino, veliko obrokov pa pri
pravljajo po naročilu. Kuhinja je 
prostorna in dobro opremljena in 
zaradi tega poteka delo nemo
teno.

Ob koncu želimo vsem dele
gatom samoupravnih organov, da 
bi v redu opravljali funkcijo, ki 
so jim jo zaupali zaposleni v 
TOZD Ptujske toplice.

usmerjeni k interesom delav
cev; kvaliteta glasila je od
visna od tega, kako zna kre
piti samozavest delavca, ga 
obveščati tako o pravicah kot 
tudi o odgovornostih. Uredni
ki morajo biti zlasti pozorni 
pri selekciji problemov, kaj 
je bistveno in kaj ni. Žal ugo
tavljamo, da v nekaterih gla
silih vse preveč pišejo o ne
pomembnih stvareh.

Sleherno akcijo mora gla
silo spremljati od vsega za
četka do konca. Ni prav, da 
pišemo le o sklepih, pomemb
no je tudi vse tisto prej, kako 
so se delavci vključevali v 
razpravo, njihovi predlogi 
itd.

Ne smemo demoralizirati

človeka — delavca, če pišemo 
o negativnem pojavu. Tudi ne 
smemo z njimi zasenčiti po
membnih dogodkov in uspe
hov. Delavec ni le objekt, ki 
ga moramo obveščati, skrbeti 
moramo, da bo tudi subjekt, 
torej tvorec informacije.«

Tovariš Šetinc je tudi pou
daril, kako pomembno je, da 
glasilo OZD ni zaprto za to
varniškimi okviri, piše naj tu
di o delu krajevne skupnosti,, 
samoupravnih interesnih skup
nostih, delegacijah itd. in pi
sati mora v »delavčevem jezi
ku«, torej preprostem in pri
pisati mora o njegovem pro
blemu, o tem, kako on občuti 
težavo, kako jo namerava re
šiti in kaj predlaga.

Slovensko kmetijstvo 
do leta 1980

Kmetijstvo lin živilstvo sta dobila prednostno mesto. Uvrstili smo 
ju kot eno od področij gospodarstva, ki bo odločilno prispevalo k 
splošni stabilizaciji, skladnejšemu razvoju celotnega gospodarstva 
in inapredku vse maše skupnosti. Zaradi (teh možnosti smo že leta 
1973 pripravili načrten razvoj jugoslovanskega kmetijstva, ki je dobil 
vsebino z »zelenim načrtom«.

Še bolj temeljito in samo
upravno pa načrtujemo razvoj 
kmetijstva in živilstva v seda
njem srednjeročnem obdobju, v 
katerem imamo tudi Slovenci 
svoj »zeleni plan«. V Sloveniji v 
proizvodnji posvečamo največ 
pozornosti razvoju poljedelstva 
— žitaricam, sladkorni pesi kot 
novi kulturi, posodabljanju vino
gradništva, obnovi nasadov in 
razvoju 'sadjarstva. V živinoreji 
je pomembno zlasti povečanje 
proizvodnje mleka. V proizvodnji 
prašičjega mesa moramo zmanj
šati deficit Slovenije in povečati 
lastno oskrbo od seda njih 50 do 
60 na 83 odstotkov. V Sloveniji 
imamo še precej neorganizirano 
proizvodnjo zelenjave, pa tudi 
preskrba potrošniških središč še 
močno peša.

Ena od temeljnih nalog razvo
ja slovenskega kmetijstva je tu
di bistveno vbčja produktivnost 
dela. Čeprav smo tudi tu pone
kod že dosegli nadpoiprečne re
zultate, osvojili najmodernejše 
tehnološke rešitve, moramo te 
dosežke razporediti na vso kme
tijstvo — družbeno in zasebno.

Slovenija kljub načrtom po več
jem pridelku poljščin oziroma 
poljedelski proizvodnji, ostaja ži
vinorejska dežela. Ob tem pdleg 
proizvodnje mesa zavzema po
membno mesto tudi mleko. Mle
ko je eden od tistih kmetijskih 
proizvodov, ki jih v Sloveniji pri
delamo več kot jih potrošimo do
ma.

Slovenski srednjeročni pro
gram razvoja kmetijstva napove
duje do leta 1980 tržno proizvod
njo 70.000 ton pšenice in 90.000 
ton koruze.

V zadnjem času mnogo govo
rimo o družbenem značaju pro
izvodnje, dohodkovnih odnosih, 
uveljavljanju zakona o združenem 
delu tudi med zasebnimi kmeto
valci. Odgovornost družbenega 
sektorja je tudi razvoj zasebne
ga kmetijstva, ki mu mora biti 
zgled, poleg tega pa ga prek 
njegovih organizacij — kmetij
skih zadrug ali obratov za koope
racije — povezati v združeno 
delo. Ugotavljamo, da je naša 
kmetijska zemlja, ki je v zasebni 
lasti 85 odstotkov, slabo izkori
ščena. Na njej lahko dosežemo 
bistveno več kot nam uspeva se
daj. Kmeta moramo izenačiti z 
delavcem v združenem delu, po
leg že uveljavljenih pravic ena
kega zdravstvenega varstva, ot
roških dodatkov, štipendijske po
litike in pokojninskega zavarova
nja, mu moramo njegovo socialno 
varnost še razširiti in poglobiti, 
da bo imel enak delovni čas kot 
delavec v tovarni, tedenski po
čitek, zagotovljeno nadomestilo 
za čas bolezni, kmečki ženi — 
materi moramo omogočiti nado
mestilo za čas poroda, vsakemu 
članu kmečkega gospodarstva, 
ki živi od kmetovanja, da si iz 
svojega dohodka solidarno in 
vzajemno zavaruje starost in in
validnost.

Nove pravice bodo pomenile 
tudi novo dolžnost, ki jih bo mo
goče poravnavati samo z večjim 
dohodkom, ki ga kmetje na raz- 
parcelirani zemlji ne bodo doseg
li.

Pretežni del zmogljivosti naše
ga kmetijstva se pokriva z manj 
razvitimi območji, kjer je delov
nih mest premalo.
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Varstvo pri delu
Zaradi problematike in osveščanja s področja varstva pri delu v 

Kmetijskem kombinatu Ptuj, bomo V naslednjih številkah Naše poti 
objavili zanimivosti in novitete s področja varstva pri delu.

ZDRAVSTVENO UTRJEVANJE VPLIVA NA 
VARNOST PRI DELU

Brez dvoma je, da telesno — 
razgibalne vaje ob delavnem me
stu zmanjšujejo nesreče pri delu 
ter obolenja v zvezi z delom ter 
hkrati podaljšujejo življenjsko 
dobo.

Človek je ustvarjen za delo, 
gibanje, hojo in podobno, ne pa 
za sedenje in mirovanje. Več
urno sedenje pri delu lahko de
luje 'kvarno tako na presnavlja
nje, kakor tudi na sposobnost 
mišic, na hrbtenico in na samo 
držo telesa. Vztrajno sedenje je 
škodljivo. Človeku, ki je prisiljen 
stalno 'sedeti pri delu, je treba 
pomagati. Pomagamo pa lahko s 
posebnim delovnim sedežem, pri
lagojenim telesu in delu, s po
ukom o drži telesa in predvsem 
še z navodili za gibalno aktiv
nost med prekinitvami vztrajne
ga oziroma stalnega sedenja.

V obratnih prostorih, delavni
cah, pisarnah gre za programira
ne odmore, ki trajajo od 5 do 30 
minut. Takšnega odmora delavec 
ne sme preživeti sede, posebno, 
če je že predolgo sedel na de
lovnem mestu. Odmor naj preži
vi koristno, potrebam svojega or
ganizma ustrezno.

V odmoru je človek potreben 
spremembe:

— dejavnosti
— okolja
— sprostitve
— osvežitve
— gibanja
Če je sedel v zaprtih prosto

rih, naj gre na zrak, na travnik, 
med drevje. Če je bila med nje
govim sedenjem oskrba organiz
ma s kisikom manjša, minimalna, 
naj se v odmoru razgiblje, da bo 
pospešil utripanje srca in napol
nil pljuča s svežim zrakom.

Kaj naj delavec dela med od
morom pa je odvisno od:

— okoliščin,
— možnosti,
— znanja in
— individualnih potreb.
Nekateri v naših TOZD se od

ločajo za namizni tenis, mali no
gomet, odbojko, zelo priporočlji
vo pa je, da se vsi ostali, ki se 
ne ukvarjajo s športom odločijo 
za hitre korake, živahno hojo, 
drugi za pretegovanje telesa in 
razgibalne vaje ali za visenje na 
rokah, dihalne vaje in podobno.

Pomembno je, da doživimo pre
kinitve sedenja na delovnem me
stu oziroma odmore kot ljubitelji 
gibanja, telovadbe, športa in ak
tivnosti. Programirani odmori v 
delavnih prostorih naj bodo po 
svojem učinku — minute za 
zdravje in tudi tisti kratki odmo

ri, ki jim pravijo v medicini dela 
spontane ali ukradene pavze. Če 
je priložnost, da delavec ali de
lavka prekine sedenje, naj vstane 
in se zravna, naj razširi prsni koš 
in pritegne lopatice skupaj —

skratka, kaj takega naj stori in 
dela, kar učinkuje proti škodlji
vim posledicam sedenja.

Poglejmo kot primer, kakšne 
razgibalne vaje priporočajo de
lavcem, ki delajo sede. Teh de
lavcev je čedalje več in če bodo 
med programiranimi odmori red
no izvajali priporočene telesne 
vaje, bodo lažje in bolj uspešno 
nadaljevali z delom, saj telesne 
vaje preženejo utrujenost in oto
pelost, osvežijo telo in duh ter 
preprečujejo obolenja, ki jih de
lo sede povzroča.
POZITIVNI UČINKI RAZGIBAL

NIH’ VAJ
— delovanje srca in ožilja se 

izboljšuje,
— delovanje celotnega orga

nizma je bolj učinkovito in hitrej
še,

— krvni obtok se utrjuje,
— v ledvicah nastaja večja 

krvna rezerva,
— zaloge maščob se zmanjšu

jejo in polagoma izginjajo,
— mišice se širijo in krepijo,
— rekreacijska sposobnost se 

izboljšuje,
— tek in potrošnja kalorij sta 

v ustreznem razmerju.
Razen tega še:
# vzdržljivost za napore na

rašča
6 povečuje se zaupanje v 

lastno moč
$ utrjuje se samozavest
0 zmanjšuje se število obo

lenj.
Služba varstva pri delu: 

Miro Vamberger

Primeri telesnih vaj, ki jih priporočajo za delavce, ki pri delu sede

/ V
♦
I1

i \ v

VZROCENJE Z GLOBOKIM POSKAKOVANJE UPOGIBANJE IN STEZANJE ROK IN NOG (4-krat)
DIHANJEM (3-krat) NA MESTU (16-krat)

KRILJENJE Z ROKAMI V RAMENIH (2-krat)

SPROŠČENO VRTENJE VRATU (2-krat)

----x ** Ay i i
PREDKLON IN ZAKLON (4-krat) VRTENJE TELESA (4-krat)

AVGUST 1977 NAŠA POT ■ STRAN 11



Polletni rezultati 
Kmetijskega kembinata Ptuj

Izvajanje 
sanacijskega 
programa 
v TOZD Petovia

TOZD Kmetijskega kombinata Ptuj so v prvem polletju 
letos dobro gospodarile.

Večina TOZD je realizirala ali ,elo presegla predvideni ob
seg proizvodnje.

V sestavku o sanacijskem programu TOZD Petovia Ptuj, ki je bil 
objavljen v peti številki Naše poti, smo v sestavku o sanacijskem 
programu skušali ugotoviti vzroke sanacije. V tem sestavku pa že
limo bralce seznaniti, kako se izvaja sanacijski program. Zato smo 
zaprosili direktorja TOZD Petovia Jurija Štalcerja, da nam p tem 
pove kaj več.

Letos je za razliko od lani 
tudi TOZD Kmetijstvo poslo
vala uspešno. V celotnem pri
hodku je namreč zajet tudi 
znesek škod, ki nam jih je na 
račun spomladanske pozebe 
nakazala Zavarovalna skup
nost Triglav. To pa hkrati 
pomeni, da rezultat te TOZD 
ni realen, saj bomo ugotavlja
li dejanski znesek škode v 
sadjarstvu in vinogradništvu 
še to jesen.

Vse TOZD razen dveh so v 
prvem polletju ustvarile po
zitivne finančne 'rezultate. Z 
izgubo sta poslovali le TOZD 
Ptujske toplice in Petovia, kar 
je z ozirom na vrsto objektiv
nih razlogov opravičljivo.

TOZD Ptujske toplice je no
vo ustanovljena TOZD, ki je 
pričela poslovati letos 25. ma
ja, tako, da je v celotni priho
dek zajeta plačana realizacija 
za nekaj več kot mesec dni, 
stroški pa so pokriti za celo 
tromesečno obdobje.

Izguba je danes že pokrita 
in ni bojazni, da bi konec tega 
leta ta TOZD končala poslova
nje z izgubo, ker še letos ne 
zapadejo v plačilo obresti od 
kreditov za naložbo v investi
cijo.

IZVAJANJE SANACIJSKEGA 
PROGRAMA V TOZD 

PETOVIA

Drugačno pa je stanje v 
TOZD Petovia, ki je tudi v le
tošnjem polletju poslovala ne
rentabilno.

V prvem polletju letos smo 
v skladu s sprejetim sanacij
skem programom izvedli vr
sto ukrepov, precej pa jih še 
moramo izvesti, če hočemo tej 
TOZD zagotoviti dolgoročno 
rentabilno poslovanje. Naj
važnejšega dela sanacijskega 
programa, ki zajema naložbo 
v investicijo v osnovna sred
stva še vedno niso realizirali 
in to zaradi ozkih podjetniš
kih interesov nekaterih prede
lovalcev vrtnin v Sloveniji, ki 
se s programom kot smo ga 
predložili v potrditev, ne stri
njajo.

Želijo namreč, da od pro
grama odstopimo, da osvoji
mo novi program in da prene
hamo proizvajati vrtnine, ki 
jih že leta proizvajamo iz la
stne surovine.

Vztrajali bomo, da se pro
gram v predloženi obliki rea
lizira, saj je od tega odvisen

kruh 200 delavcev, ki so v 
glavnem iz manj razvitih kra
jevnih skupnosti.

Proizvajali bomo tisto, kar 
nas obvezuje srednjeročni 
program, s katerim smo pred
videni kot eden od treh proiz
vajalcev vrtnin in to enako
vreden ostalima dvema in ne 
nazadnje, vrtnine bomo proiz
vajali v količinah, ki bodo za
gotavljale rentabilno proiz
vodnjo.

Pomoč razvitih manj razvi
tim ne razumemo v pomoči k 
likvidaciji TOZD, ampak v 
obliki pomoči k sanaciji. Če 
že ne moremo govoriti o 
skupnem vlaganju v investi
cije na tem področju, potem, 
naj proizvajalci iz razvitih 
področij ne zavirajo razvoja 
tistih, iz manj razvitih.

Obe TOZD, ki sta poslovali 
z izgubo sta v zakonskem ro
ku izdelali in sprejeli ukrepe 
za spremembo stanja ter jih 
tako, kot to določa zakon, po
slale Skupščini občine Ptuj, 
SDK podružnici Ptuj in Kre
ditni banki Maribor — po
družnici Ptuj.

UKREPI ZA IZBOLJŠANJE 
POSLOVANJA

Ocenjujemo, da bodo tudi 
konec leta rezultati v vseh 
TOZD dobri. Jasno pa je, da 
bo tako le v primeru, da do
sledno realiziramo sklepe 
sprejete na zborih in samo
upravnih organih TOZD, v 
času ugotavljanja periodičnih 
obračunov za prvo polletje 
letos.

Razen tega pa je zelo važno 
tudi to, da proizvode, ki j:h 
proizvedemo, tudi prodamo in 
ne samo to. Skupna komer
ciala in deli le-te v TOZD mo
rajo zagotoviti, da bodo pro
dani proizvodi plačani ali pa, 
da bo terjatev zavarovana z 
enim od plačilnih instrumen
tov. Od dosledne izvedbe pra
vilnika o izvajanju zakona o 
zavarovanju plačil med upo
rabniki družbenih sredstev je 
še kako odvisen poslovni re
zultat TOZD.

Razen tega je nujno tudi to, 
da nam je omogočena oskrba 
vseh potrošnih centrov z na
šimi proizvodi in da ne pride 
do podobnih primerov zapi
ranj tržišč, kot se to žal do
gaja zadnje čase.

Marija Magdalene

Jurij štalcer

V TOZD Petovia so zaradi ne
gativno zaključenega poslovnega 
leta 1976 izdelali sanacijski pro
gram z nalogo, da se realno oce
ni stanje in perspektiva ter za
gotovijo potrebna sredstva za:

— pokritje nepokritega dela 
izgube,

— za zagotovitev rekonstrukci
je obstoječih osnovnih sredstev 
in za vlaganje v nabavo oziroma 
izgradnjo osnovnih sredstev.

Kdaj je bil sanacijski program 
izdelan in ali so se zagotovila 
potrebna sredstva in izvršitev 
naštetih nalog?

»Ukrepe za izboljšanje stanja 
smo začeli izvajati že pred spre
jetjem sanacijskega programa in 
njegovo dokončno izdelavo. Pro
gram je bli izdelan že meseca 
februarja. Sanacijski program je 
obsežen in je ena najtežjih oblik 
sanacije, zato je tudi dolgoročno 
in perspektivno usmerjen ter 
predstavlja sanacijsko-investicij- 
ski program. Za oceno programa 
so zadolženi TOZD, delovna or
ganizacija, sklad skupnih rezerv 
občine Ptuj, Kreditna banka Mari
bor — podružnica Ptuj, predstav
niki skupnih rezerv republike in 
Gospodarske zbornice Slovenije. 
Program je bil dobro ocenjen in 
mu je dana vsa podpora.«

Kot je znano je TOZD Petovia 
že leta 1974 in 1975 zaključila 
poslovanje z izgubo, prav tako 
pa se je leta 1976 izkazal nega
tivni poslovni rezultat. Delavci v 
TOZD bodo morali zagotoviti za 
pokrivanje nepdkrite izgube zu
nanje vire sredstev.

Ali so ti viri zagotovljeni?

iz svojega rezervnega in poslov
nega sklada, ves preostali nepo
kriti del smo pokrili s krediti 
sklada skupnih rezerv občine Ptuj 
in Kreditne banke Maribor — po
družnice Ptuj. S tem so bila sred
stva za prvi del sanacije pravo
časno zagotovljena. Za preostali 
del uresničitve sanacije sredstva 
še niso zagotovljena, ker posto
pek še teče. Ob tem pa smo na
leteli na težave in nerazumevanja 
sorodnih delovnih organizacij ži
vilske dejavnosti v Sloveniji.«

Da bi lahko TOZD nadaljevala 
s proizvodnjo v živilski predela
vi, je nujno potrebno Ustvariti 
ustrezne pogoje, ki so za živil
sko predelavo potrebni. Način 
proizvodnje predelave vrtnin je 
bolj obrtniški, funkcionalno ne
povezan, zato ga je potrebno 
spremeniti, proizvodnjo povečati, 
če želimo povečati akumulativ- 
nost in omogočiti TOZD razvoj im 
zadovoljevanje svojih in skupnih 
potreb.

Kakšne ukrepe je TOZD Peto
via predvidela v sanacijskem 
programu?

»V sanacijskem programu in iz
vajanju je TOZD predvidel in po
vzela več ukrepov:

— izdelali smo program akcij, 
ki bodo vplivale za izboljšanje 
gospodarskega stanja in ga po
stopoma izvajamo;

— ob pokrivanju izpadka do
hodka smo poskrbeli za sredstva;

— opravili smo kadrovske pre
mike med delovnimi skupinami 
v TOZD s tem, da smo poiskali 
notranje rezerve;

— ukinili smo honorarno zapo
slitev upokojencev;

— v večjem delu proizvodnje 
smo uveljavili nagrajevanje po 
delu;

— omejeli smo nadurno delo;
— izvršili smo več ukrepov za 

izboljšanje efektivnega korišče
nja delovnega časa;

— zmanjšali smo število režij
skih ur;

mo
osebnim dohodkom;

— pripravili smo in izvajamo 
terminske plane nabave materia
la in dela;

— izjavamo priprave za zače
tek investicije.«

Poseben problem predstavlja 
notranji transport in skladi
šče reprodukcijskega materiala 
polizdelkov in gotovih izdelkov.

posebno pozornost posveča- 
materialnim stroškom in

»Dober del sredstev za pokri
vanje izgube je krila sama TOZD

Na kakšen način boste to rešili 
v vaši TOZD?
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Delavci Kmetijskega kombinata Ptuj so sodelovali 
pri prostovoljnih akcijah v TOZD Petovia

Skupno z izvajanjem sanacij- vsem lastno delovno silo. V
skega programa se je TOZD Pe- prejšnjih letih so v TOZD v ča-
tovia odločila, da v času sezone su sezone zaposlili približno 80
predelave vrtnin uporabi pred- sezonskih delavcev. V letošnjem

Delavci delovne skupnosti skupnih služb pri lupljenju pese v TOZD Petovia

»Eden največjih problemov v 
organizaciji in stroških je notra
nji transport in odprema blaga. 
Pogoji dela so zelo neprimerni, 
saj koristimo za uskladiščenje 
blaga repordukcijskega materiala 
polizdelkov in izdelkov razna 
skladišča (kleti) v bližini Ptuja.

V perspektivi nameravamo ta 
problem rešiti z izgradnjo sodob
nega skladišča, ki bo zgrajeno v 
bližini proizvodnih objektov. Skla
dišče bo predstavljalo zaključek 
proizvodnega procesa za gotove 
izdelke. Za nekatere proizvode pa 
bodo v tem prostoru opravili sor
tiranje, etikiranje in pakiranje.

Predvidevamo sodobno opremo 
skladišča za skladiščno mehani
zacijo.«

Zaradi povečane proizvodnje 
vrtnin fn s tem v zvezi povečane

Proizvodnja kislih kumaric v TOZD Petovia

količine zalog surovin in gotovih 
izdelkov (predvsem pese in ze
lja), je za nemoten potek proiz
vodnje potrebno zagotoviti tudi 
trajna obratna sredstva.

Ati so ta trajna obratna sred
stva zagotovljena?

»Sanacijsko investicijski pro
gram predvideva tudi zagotovitev 
trajnih obratnih sredstev, ki bo
do istočasno zagotovljena z osta
limi investicijskimi sredstvi.«

V sanacijskem programu ste 
zapisali, da ibo imela na bodoče 
poslovanje velik Vpliv spremem
ba tehnologije, posodobitve in 
ureditev proizvodnih pogojev, 
sprememba organizacije dela ter 
drugi ukrepi, ki so navedeni v sa
nacijskem programu.

Ali že uvajate naštete Ukrepe 
in na kakšen način?

Delavci VOZU Farma prašičev in Tovarne močnih krmil so se poleg ostalih TOZD 
udeležili delovne akcije v TOZD Petovia

letu pa je bil sprejet ukrep, da 
zaposleni v TOZD Petovia del do
pustov izkoristijo pred sezono in 
da se za alkoholne pijače izdela 
zaloga za glavno sezono. Kljub 
vsem tem ukrepom, pa določenih 
del delavci TOZD Petovia sami ne

»Že prej sem naštel nekaj 
ukrepov, ki jih izvajamo. Zadeve 
so kompleksne in se izvajajo po
stopoma. Predvidene spremembe 
pri dokončni izgradnji bodo ure
dile nove možnosti. Novi proizvo
dni prostori, tehnološka oprema, 
urejeno skladišče in spremenje
ni odnosi v proizvodnji ter pla- 
smanu bodo močno vplivali na or
ganizacijo dela in končne uspe
he. Uspešno izveden sanacijski 
program bo osnova nadaljnjega 
razvoja proizvodnje surovin in 
predelave na našem območju, za
to smo za njegovo realizacijo od
govorni Vsi v TOZD in delovni or
ganizaciji Kmetijskem kombinatu 
Ptuju.«

M. P.

zmorejo opraviti, saj delajo v 
razmeroma težkih pogojih in v 
podaljšanem delovnem času.

Zaradi tega so se zaposleni v 
Kmetijskem kombinatu Ptuj, na 
pobudo konference osnovnih or
ganizacij sindikata in koordina
cijskega sveta ZSMS odločili, da 
s prostovoljnim delom pomagajo 
pri pripravljalnih delih v proiz
vodnji in v transportu.

Akcije zelo uspešno potekajo 
in imajo večkraten pomen, saj se 
na ta način opravi koristno delo, 
ki znižuje stroške tej TOZD, de
lavcem pa se daje moralna pod
pora in spodbuda, da vztrajajo 
pri zastavljenih nalogah, kolekti
vi se med seboj spoznavajo in 
zaposlenim v Kmetijskem kom
binatu Ptuj je dana možnost, da 
se seznanijo s težkimi pogoji de
la v tej TOZD.

Kolektiv TOZD Petovia se za
hvaljuje vsem članom kolektvia 
Kmetijskega kombinata Ptuj, ki 
so do sedaj in ki še bodo sode
lovali v akciji.

Po končanih delovnih akcijah 
bo TOZD Petovia objavila pre
gled izvršenih del in uspešnost 
akcije.

VEČ PRAŠIČEV — MANJ 
MESA

Po podatkih zveznega zavo
da za statistiko je bilo 1. juli
ja letos na farmah družbenih 
posestev ter pri- zasebnikih 
okoli 9 milijonov 165 tisoč 
svinj, kar je 19 odstotkov več 
kot lani, v letošnjem prvem 
polletju pa smo zaklali 2 mi
lijona 486 tisoč svinj, kar 
predstavi j a 20-odstotno _ pove
čanje zakola v primerjavi z 
istim obdobjem leta 1976.

Ti podatki kažejo, da bi mo
rala biti oskrba domačega tr
ga s svinjskim mesom dobra. 
Pa sploh ni.

Čeprav so stališča in naloge 
organizacije trga dovolj jasne, 
se rejci in predelovalci še ved
no niso sporazumeli. Tako 
plačujejo kupci za^ kilogram 
sveže svinine poprečno 45 din, 
predelava tega mesa pa prina
ša določen dobiček, saj stane
jo nekateri izdelki tudi 200 
din kg. Zato se mesno prede
lovalna industrija usmerja 
pač vanje.
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Nadurno delo - izjema ali pravilo
OMEJEN DELOVNI 
ČAS JE USTAVNA 
PRAVICA, DOLŽNOST

Nadurno delo je tisto delo, 
ki ga opravljamo mimo pol
nega delovnega časa. Vsako 
nadurno delo pa pomeni za 
delavca dodatno obremenitev, 
ki ga tako' fizično kot psihič
no izčrpava.

Nadurno delo, to je delo 
preko polnega delovnega ča
sa, pa je glede na 162. člen 
ustave SFRJ le izjema, saj je 
v tem členu zapisano, da ima 
delavec pravico do omejenega 
delovnega časa. Delovni čas 
ne sme biti daljši kot 42 ur 
na teden. Samo z zakonom 
lahko predpišemo, da sme 
delovni čas v določenih de
javnostih trajati omejeno do
bo več kot 42 ur v tednu, če 
tako zahtevajo narava dela ali 
izjemne okoliščine. Enako do
ločbo ima tudi ustava SRS 
v členu 204. Temeljni zakon 
o delovnih razmerjih, ki je 
bil v veljavi pred sprejetjem 
zvezne oziroma republiške 
ustave, je v členu 44. določal, 
da mora delavec delati dalj 
kot poln delovni čas, če za
dene delovno organizacijo 
nesreča ali se taka nesreča 
neposredno pričakuje, vendar 
tako delo traja le toliko časa, 
kolikor je nujno, da se rešijo 
človeška življenja ali obvaru
jejo materialne dobrine. V 
bistvu enako določbo vsebuje 
tudi člen 27 republiškega za
kona o medsebojnih razmer
jih delavcev v združenem de
hn, ki prav tako predvideva 
obveznost nadurnega dela v 
primerih potresa, požara, 
poplave ali druge nesreče. 
Ker gre v tem primem za 
opravljanje dolžnosti občanov 
v okviru družbene samoza
ščite, je razumljivo, da dela
vec v takem primeru ne mo
re zahtevati dodatka na oseb
ni dohodek za opravljeno de
lo, saj določa 29. člen nave
denega zakona, da se to delo 
ne upošteva pri merilih, po 
katerih odmerjajo pravice, 
odvisne od dolžine delovnega 
časa, (osebni dohodek, letni 
dopust itd.).

V osnutku republiškega za
kona o delovnih razmerjih je 
tako nadurno delo pravilno 
opredeljeno v posebnem čle
nu, saj ga ni možno enačiti 
z nadurnim delom, ki je lah
ko odrejeno iz drugih razlo
gov.

V PRIMERU NUJNOSTI NE
KE ZADEVE, JE TREBA ZA
ČETO DELO NADALJEVATI

Republiški zakon o medse
bojnih razmerjih v združe
nem delu določa, da je po
trebno upoštevati naravo teh
nologije in organizacijo dela, 
hkrati pa upošteva, da je v 
nevarnosti življenje in zdrav
je občanov in da lahko nasta

ne precejšnja materialna ško
da. Nujno mora nadaljevati 
delo tudi delavec — voznik, ki 
bi sicer moral vožnjo preki
niti, če bi delal le do konca 
delovnega časa. Prav zaradi 
tega je v konkretnem spor
nem primem sodišče z druže- 
nega dela odločilo, da voznik 
ne potrebuje posebne odloč
be za nadurno delo, če je do
bil potni nalog za določeno 
vožnjo, ki je ni mogel opra
viti v rednem delovnem času. 
Temeljna organizacija je si
cer sodila, da gre v takem 
primeru vozniku le dnevnica, 
ne pa tudi plačilo nadur, to
da jasno je, da je tako nad
urno delo treba upoštevati 
pri merilih za določitev oseb
nega dohodka, medtem ko 
dnevnice pomenijo le povrni
tev materialnih stroškov

NADURNO DELO JE PO
TREBNO TUDI TAKRAT, KO 
JE ZARADI ZAHTEV SPLOŠ
NEGA INTERESA NUJNO 
OPRAVITI DOLOČENO DE
LO

Po 27. členu republiškega 
zakona o medsebojnih raz
merjih delavcev v združenem 
delu je nadurno delo urejeno 
s samoupravnim sporazumom 
o medsebojnih razmerjih tu
di v primeru, ko tako delo 
zahtevajo splošni interesi oz. 
ko je nujno, da se delo opra
vi. Poleg navedenih primerov 
pa je zakon predvideval nad
urno delo še v naslednjih pri
merih:

— ko je potrebno z nepre
trganim delom preprečiti 
kvarjenje surovin ali materia
la;

— če bi bila ogrožena var
nost in urejenost prometa,

— če pride do okvare de
lovnih^ sredstev, zaradi česar 
bi prišlo do prekinitve dela 
v lastni ali v drugih organi
zacijah združenega dela,

—- tedaj, ko je splošni in
teres, da se zagotovijo te
meljne surovine, za nepretr
gan potek delovnega procesa,

— če je predvideno izostal 
delavec, ki bi opravljal tako 
nujno delo.

Nekatere delovne organiza
cije so upoštevaje navede
ne primeri določile, da mora 
delavec opravljati tako delo 
tudi v primeru predvidljivih 
remontov oziroma popravil 
strojev. Tu seveda ne gre za 
odpravo napak, temveč za 
preprečevanje morebitnih ok
var in za usposabljanje de
lovnih sredstev za normalno 
delo.

KOLIKO ČASA TRAJA 
NADURNO DELO?

Kadar gre za pomoč v pri
meru nesreče, ko delavec z 
nadurnim delom pomaga pre
prečevati nesrečo ali pa pre
prečiti posledice, je razumlji
vo, da ni možno predvideti, 
koliko časa tako nadurno de
lo lahko traja. Vendar zakon

določa, da sme nadurno delo 
trajati samo toliko časa, ko
likor je nujno potrebno, da se 
odvrnejo ali preprečijo škod
ljive posledice. Osnutek zako
na o delovnih razmerjih pa 
predvideva možnosti, po ka
terih bi nadurno delo lahko 
trajalo največ štiri ure na 
dan in ne več kot 12 ur na 
teden. Pri odrejanju nadur
nega dela je treba upoštevati 
pravice delavca do dnevnega 
počitka.

KATERI DELAVCI NISO 
DOLŽNI OPRAVLJATI NAD
URNEGA DELA?

Posebni predpisi zagotavlja
jo nekaterim kategorijam de
lavcev pravico, da niso dolžni 
opravljati nadurnega dela. To 
so predpisi, ki urejajo varstvo 
matere, mladine , bolehnih 
delavcev in invalidov. Tako 
delavka med nosečnostjo ne 
sme delati več kot poln de
lovni čas, enako pravico pa 
ima tudi mati z otrokom, ki 
je star manj kot eno leto.

Tudi delavec, ki še ni star 
18 let ne sme delati dalj kot 
poln delovni čas. Enako pra
vico ima delavec, ki mu je 
pristojni zdravstveni organ 
zaradi invalidnosti glede na 
preostalo delovno zmožnost 
določil krajši delovni čas od 
polnega. Tudi delavec, ki bi 
se mu po izvidu pristojnega 
zdravnika lahko poslabšalo 
zdravstveno stanje, ni dolžan 
delati preko polnega delovne
ga čas.

NADURNO DELO, ODRE
JENO V SOGLASJU Z DE
LAVCEM

Naj pogostejši primeri nad
urnega dela so odrejeni v so
glasju z delavcem in temelj
ne organizacije le izjemoma 
dopuščajo nadurno delo zu
naj materialne proizvodnje. 
Tudi osnutek republiškega za
kona o delovnih razmerjih 
predvideva, da je možno v 
temeljnih organizacijah v 
materialni proizvodnji v 
splošnem samoupravnem ak
tu izjemoma določati primere 
nadurnega dela in to v po
sebej predvidenih primerih.

Kdo lahko odreja nadurno 
delo?

V splošnih samoupravnih 
aktih temeljnih organizacij 
pogosto ni urejeno vprašanje, 
kdo lahko odredi nadurno de
lo in zato pogosto prihaja do 
sporov. Delavci, ki zatrjujejo, 
da so opravili nadurno delo, 
se po navadi sklicujejo na ust
ne odredbe vodilnih delavcev. 
V samoupravnih splošnih ak
tih pa je bilo po sedanjem 
zveznem zakonu o medseboj
nih razmerjih delavcev v zdru
ženem delu, vprašanje nadur
nega dela v primeru nesreč 
ali drugih izrednih primerih 
rešeno tako, da je nadurno 
delo odredil začasno delavec 
posameznik, kasneje pa je od
ločitev odobril in preveril sa
moupravni organ.

ZAPOSLENI V TOZD PTUJSKE TOPLICE SKRBIJO ZA 
LEPO OKOLJE TOPLIC

Kolektiv TOZD Ptujske toplice je sklenil, da bo v mesecu 
avgustu organiziral solidarnostno delovno akcijo urejevanja 
okolja v toplicah. Akcije so se u deležih vsi zaposleni po sku
pinah, glede na deljeni delovni čas zaposlenih. Opravili so naj
različnejša dela, od čiščenja, košenj a in okopavanja.

Lepo urejeno okolje bo vplivalo na ugodno počutje kopalcev v toplicah
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Poskusno sajenje koruze na meli- 
oriranih površinah v Levajncih

Janez Žampa, kmet — kooperant obrata za kooperacijo 
Kmetijskega kombinata Ptuj je na 8 hektarjih na melioriranih 
površinah zasadil letos prvič pet sort koruze in sicer: OSTK-290,
OS-SK-295, AVSTRUA-460 in 3 30 ter BC-39-11.

Ta makro poizkus spremlja
ta pospeševalna Služba obrata 
kooperacija Kmetijskega 
kombinata Ptuj in Kmetijski 
zavod Maribor, s čemer želijo 
dobiti optimalne rešitve na 
melioriranih površinah Le- 
vajtic. Poiskus je po mnenju 
predstavnika Kmetijskega za
voda Maribor inženirja Mi
klavca dobro uspel.

Kot nam je v razgovoru

povedal Janez Žampa so še 
pred enim letom na prostoru, 
kjer danes raste koruza, po
tekala melioracijska dela, 
pred 13 meseci pa sta bila na 
teh površinah še trava in 
jelševje.

Janez Žampa je glede na 
to, da je koruza na tem pre
delu prvi posevek, izredno za
dovoljen.

Rast koruze je zaostala le 
na_ tistih predelih, kjer so iz
vajali večja melioracijska de
la in pa zaradi tega, ker ima 
rastlina premalo fosforja in 
kalija. To pomeni 10 do 15 
odstotni izpad pridelka. Na 
površinah, kjer je prišlo do 
večjega izpada je vzel Kme
tijski zavod Maribor s pomoč
jo pospeševalne službe obra
ta kooperacija analizo, da 
ugotovi rezultate in ustrezno 
ukrepa, zlasti pri naslednji 
kulturi. V letošnjem letu. je 
na melioriranih površinah za

sajena koruza, v prihodnjem 
letu bi na teh površinah za
sadili 5 hektarjev koruze in 
posej ali _ 3 hektarje pšenice, v 
naslednjem kolobarju pa bi 
posadili sladkorno peso.

V letošnjem letu je Janez 
Žampa posadil sladkorno pe
so na 40 arih in je z rezultati 
izredno zadovoljen. Po njego
vem, mnenju je s to poljščino 
manj dela kot s katerokoli 
drugo, to pa predvsem zato, 
ker je proizvodnja vpeljana v 
popoln strojni ciklus.

Sladkorna pesa je kot kul
tura precej zahtevna, ker 
mora biti zemlja v jeseni 
dobro preorana, s hlevskim 
gnojem dobro pognojena. 
Spomladi, ko je zemlja dovolj 
suha pa je potrebno izkoristi
ti lepo vreme in posejati mi
neralna gnojila, jih skultivi- 
rati in peso posejati v suho 
sipko zemljo, ki jo poškropi
mo s herbicidi. Ko sladkorna 
pesa zraste do določene viši
ne jo je potrebno razredčiti, 
dognojiti in kultivirati.

Kmetijski zavod Maribor 
dela skupno s pospeševalno 
službo obrata kooperacija na 
žampovi kmetiji že 10. leto. 
Vsako leto se Janez Žampa 
skupno s predstavniki dogo
vori za različne poskuse v 
proizvodnji koruze in drugih 
poljščin, gnojenja in drugo. 
Po mnenju Janeza Žampa 
kmetija ne more več delati 
brez omenjenega sodelovanja. 
Prav tako pa že 6. leto Janez 
Žampa sodeluje tudi s Kme
tijskim, inštitutom Slovenije, 
ki je hkrati tudi pokazatelj 
vseh stroškovnih nosilcev na 
stroškovno enoto proizvoda. 
Sodelovanje vseh omenjenih 
institucij, je po mnenju Ja
neza Žampe na tako razviti 
kmetiji nujno potrebno. Kljub 
temu, da je na melioriranih 
površinah koruza pokazala 
ugodne rezultate, želi Janez 
Žampa, skupno z mnenji 
Kmetijskega zavoda Maribor 
in pospeševalne službe obrata 
kooperacija, rezultate še iz
boljšati. M. P.Koruzni klas na meliorirani njivi kmeta kooperanta Janeza Žampa v Levajncih

USKLADITEV CEN

Zvezni izvršni svet je na 
svoji seji minuli četrtek spre
jel merila za družbeno kon
trolo cen za kmetijske pridel
ke, na podlagi katerih bodo 
usklajevali stališča republik 
in pokrajin v medrepubliš
kem komiteju za trg.

Po dogovoru o agroindustri- 
ji naj bi družbena kontrola 
cen — proizvodno prodajne 
zaščitne in drobnoprodajne 
cene — zajela pšenico, koru
zo, neluščen riž, sončnice, so
jo, surovi tobak, bombaž, vol
no, sveže mleko ter še neka
tere druge kmetijske pridelke. 
Raven teh cen naj bi določili
I. feruarja za nasladnje leto, 
izjemoma pa tudi med letom, 
v katerem bodo cene že ve
ljale.

Po predlogu teh meril naj 
bi se družbeni nadzor cen ter 
raven proizvodno prodajnih 
cen ravnala po ciljih družbe
noekonomskega razvoja, po

gibanjih dohodka in storil
nosti dela na družbenih gos
podarstvih in v organizirani 
pridelavi kmetovalcev ter v 
skladu s ponudbo in povpra
ševanjem in njihovem vplivu 
na gibanje cen in življenjskih 
stroškov, ki so začrtani v let
nih resolucijah o politiki ures
ničevanja družbenega načrta 
Jugoslavije za obdobje 1976— 
1980.

Zvezni izvršni svet je spre
jel tudi odlok, po katerem je 
prepovedano uporabljati pše
nico letine 1977 za živinsko 
krmo ali izdelavo krmil.

Po preučitvi rezultatov naše 
zunanjetrgovinske menjave z 
zahodnimi državami od letoš
njega januarja do maja, je 
potrdil predlog o premijah in 
nadomestilih v zadnjem četrt
letju letošnjega leta ter ga 
poslal medrepubliškemu ko
miteju za trg, da bi republike 
in pokrajine mogle uskladiti 
svoja stališča glede premira- 
nja in kompenziranja nekate

rih kmetijskih in živilskih 
pridelkov in izdelkov.

(Kmečki glas)

DENARNA POMOČ OB VPO
KLICU V OBVEZNO VOJAŠ

KO SLUŽBO

Izvršni svet skupščine SR 
Slovenije je z dvema odloko
ma (Ur. 1. 'SRS št.14-77) uredil 
uskladitev denarne pomoči 
družinskim članom, katerih 
hranilec je v obvezni vojaški 
službi, ter premoženjski cen
zus za to pravico.

Denarna pomoč družinskim 
članom se je povečala v letu 
1977 za odstotek, kolikor so 
se povečali življenjski stroški 
v letu 1976 nasproti poprečju 
(eh stroškov v prejšnjem letu, 
to je za 13,1 % in znaša sedaj:

— za prvo kategorijo upra
vičencev: 1493 din za enega 
družinskega člana oziroma po 
373 din za vsakega nadaljnje
ga družinskega člana;

— za drugo kategorijo u- 
pravičencev: 993 din za enega

družinskega člana in po 248 
din za vsakega nadaljnjega 
družinskega člana;

— za tretjo kategorijo: 621 
din za enega družinskega čla
na in po 148 din za vsakega 
nadaljnjega družinskega čla
na.

S posebnim odlokom je Iz
vršni svet Skupščine SR Slo
venije na novo določil tudi 
premoženjski cenzus za nave
deno dajatev, in sicer takole:

— za drugo kategorijo u- 
pravičencev (glej zgoraj): let
ni osebni dohodek iz kmetij
ske dejavnosti 800 din, za dru
ge dohodke pa 535 din na me- 
se„ na družinskega člana;

— za tretjo kategorijo u- 
pravičencev (glej zgoraj): let
ni osebni dohodek iz kmetij
ske dejavnosti 800—1600 din, 
za druge dohodke pa 535—800 
din mesečno na družinskega 
člana.

Novi zneski in novi premo
ženj sld cenzusi veljajo za leto 
1977. dr. LS
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.Asfaltirana cesta 
Štuki—Mestni vrh 

pomembna pridobitev
Med prireditve ob prazniku občine Ptuj 8. avgusta sodi tudi 

otvoritev asfaltirane ceste od štukov proti Mestnemu vrhu, v 
dolžini 1.750 metrov in katere investitorji so Kmetijski kom
binat Ptuj, Krajevna skupnost Grajena in Ptuj ter občani, ki 
prebivajo ob tem delu ceste.

Na skupni seji razširjene seje svetov krajevnih skupnosti Grajena in Ptuj in sveta 
delovne enote Oosojnik je zbranim spregovoril predsednik Skupščine občine Ptuj 
Branko Gorjup

SLAVNOSTNA OTVORITEV 
CESTE

Padalec Janez Vidovič je doskočil na 
slavnostni prostor in izročil Antonu Faj- 
fariču, predsedniku terenske organizaci
je SZDL škarje za prerezanje otvoritve
ne vrvice

V sredo 3. avgusta je bila 
ob 18. uri v Štukih, v bližini 
sedeža delovne enote Osojnik 
svečana otvoritev ceste. Slo
vesnost sta pričela padalca 
Aerokluba Ptuj Vidovič in 
Žmauc, ki sta doskočila na 
slavnostni prostor in izročila 
škarje za prerezanje otvorit
vene vrvice predsedniku te
renske organizacije SZDL 
Antonu Fajfariču, ki jih je po 
krajšem nagovoru izročil 71- 
letnemu domačinu Alojzu Bol- 
cerju iz Mestnega vrha, ki je 
prerezal vrvico. Predračun
ska vrednost del je znašala
880.000 din, od tega so
100.000 din prispevali zainte
resirani občani, ki živijo ob 
tej cesti, 130.000 pa zaintere
sirani občani iz Krajevne

Alojz Bolcer je prerezal vrvico ob otvo
ritvi asfaltirane ceste Štuki—Mestni vrh

skupnosti Ptuj. Ptujska kra
jevna skupnost pa je prispe
vala še delež za asfaltno prev
leko, veliko pa so prispevali 
tudi delavci delovne enote O- 
sojnik, predvsem z delom in 
z gramozom. Po slavnosti in 
otvoritvi ceste je bila še v 
Štukih razširjena seja svetov 
krajevnih skupnosti Grajena 
in Ptuj, ter sveta delovne e- 
note Osojnik TOZD Kmetij
stva Kmetijskega kombinata 
Ptuj, ki je bil obenem gosti
telj skupne seje.

REALIZIRANA JE DOLGO
LETNA ŽELJA

Zbranim je na skupni seji 
spregovoril direktor TOZD 
Kmetijskega kombinata Ptuj 
Milan Starki, ki je dejal:

»Z velikim zadovoljstvom 
pozdravljam ta zbor, ko ko
lektiv delovne enote Osojnik 
in krajevna skupnost proslav
ljata uspeh, ki sta ga dosegla 
s skupnimi močmi.

_ Kmetijci smo skromni lju
dje in se veselimo že malih 
stvari, čeprav moram reči, da 
to delo ni bila mala stvar. 
Ta povezava s svetom, če jo 
lahko tako imenujem, je bila 
že dolgoletna želja celotnega 
kolektiva, pa žal zaradi vedno 
premalih sredstev se je to 
odlašalo. Prav to sedanje do
bro sodelovanje s krajevno 
skupnostjo, prav posebno pa 
še z občinsko skupščino, nam 
je omogočilo, da mo realizi
rali našo dolgoletno željo.

Večkrat smo žrtve kritike, 
predvsem kmetovalcev, da ne 
sodelujemo pri raznih akcijah 
tako kot bi bilo po njihovem 
mnenju potrebno, čeprav iz
datno sodelujemo, pa tega ne 
vedo ali pa nočejo vedeti.
__ Zelo velike obremenitve, ki 
jih nosimo, predvsem zaradi 
vremenskih neprilik, kot so: 
suša, mraz, toča in drugo, ki 
nas zadnja leta redno obisku
jejo, nam dopuščajo, da vse
skozi gospodarimo na meji 
rentabilnosti in seveda ne 
ostaja še več sredstev, ki bi 
jih vlagali za asfaltiranje 
cest, izgradnjo vodovodov, 
električne energije in drugo. 
Od gospodarskih panog je 
predvsem živinoreja tista, ki 
nam dela precejšnje težave, 
pa tudi pri vinogradništvu v 
zadnjih letih zaradi vsakolet
nih nesreč ne dosegamo pla
na. To velja predvsem za Ha
loze, medtem ko je precej 
drugačna slika z vinogradi v 
Mestnem vrhu in na Vurber
ku, ker so zaradi ugodnejše 
konfiguracije terena precej 
nižji proizvodni stroški.

Leta 1946, ko je jedro tega 
kolektiva začelo s svojim pio 
nirskim delom na Osojniku, 
kolektiv ni bil prijateljsko 
sprejet od te sredine. Z leti 
pa je to nezaupanje popušča
lo in vem, da smo dobro so
delovali z okoliškim prebival
stvom. Radi smo dajali stro
kovne nasvete, zamenjevali 
semensko pšenico, plemensko 
živino, jemali okoliško mla
dino v delovno razmerje ali 
pa vsaj na priložnostno delo 
v času obiranja sadja. Z do
brim in poštenim delom si je 
pridobil kolektiv simpatije 
okolice, pa tudi finančni re
zultati niso izostali. Danes je 
Osojnik precej večji kot je bil 
takrat, ko sem bil jaz zapo
slen na tej enoti. Pripojen je 
bil Vurberk, Mestni vrh in 
pred kratkim še delovna eno
ta Ptuj.

Danes gospodari ta kolektiv 
s 530 hektarji obdelovalne 
zemlje in približno z 250 gla
vami goveje živine. Od obde
lovalne zemlje je 300 hektar
jev njiv in travnikov, 150 
hektarjev sadovnjakov, od te
ga 21 hektarjev breskev, 15 
hektarjev lešnikov, 7 hektar
jev višenj, 36 hektarjev hrušk

in 49 hektarjev intenzivnih 
jablanovih nasadov. Vinogra
dov je 52 hektarjev, zasajenih 
v glavnem z modrimi sorta
mi, katerih vina gredo dobro 
v prodajo.

V imenu 80-čIanskega ko
lektiva, ki se trudi z vsako
dnevno proizvodnjo, razen 
tega pa izpolnjuje tudi vse 
družbenopolitične naloge, ki 
se pred njega postavljajo, se 
zahvaljujem vsem za obisk, 
posebno pa gospo dar sko-poli- 
tičnim predstavnikom, ki s 
svojo navzočnostjo potrjujejo 
še v naprej trdno sodelova
nje, kar si prav vsi želimo«, 
je ob koncu dejal Milan 
Starki.

O prizadevanjih Krajevne 
skupnosti Grajena je govoril 
Anton Zorec, o nadaljnjih na
logah v Krajevni skupnosti 
Ptuj pa je spregovoril Jože 
Botolin.

Ob koncu pa je navzočim 
čestital za skupno sodelovanje 
dveh krajevnih skupnosti 
predsednik Skupščine občine 
Ptuj Branko Gorjup in hkrati 
orisal prizadevanje občine za 
hitrejši razvoj na njenem ob
močju. M. P.

Preobrazba našega sodstva
Letos 15. maja je začel Veljati slovenski zakon o samoupravnih 

sodiščih s tem, da morajo biti nekatere določbe usklajene do 30. 
junija prihodnjega leta.

Zakon o samoupravnih sodiščih v splošnem delu določa vlogo 
teh sodišč v družbi In pristojnost za njihovo delovanje ter načela 
za ustanovitev in ustanovitelju nalaga dolžnosti, ki jih mera pri 
ustanavljanju teh sodišč upoštevati z ustanovitvenim aktom.

Poleg sodišč združenega dela zakon predvideva notranje in stalne 
arbitraže, priložnostne arbitraže, razsodišča, poravnalne svete, pa 
tudi druge oblike {samoupravnih sodišč.

POSEBNOSTI SAMOUPRAVNIH 
SODIŠČ

1. Notranja arbitraža je oblika 
samoupravnega sodišča, ki se 
ustanovi za reševanje sporov o 
tistih pravicah in dolžnostih, ki 
izvirajo iz samoupravnih odnosov, 
ki nastajajo v okviru organizacij 
združenega dela, drugih samo
upravnih organizacij in samo
upravnih interesnih skupnosti ali 
med njimi.

2. Stalne arbitraže so samo
upravna sodišča za poravnavanje 
sporov in odločanje o njih, pred
vsem sporov, fci nastanejo med 
družbenimi pravnimi osebami in 
njimi ter fizičnimi osebami.

3. Priložnostne arbitraže se u- 
stanovijo za rešitev posamezne
ga spora, ki je že nastal ali še 
bo nastal iz določenega pogod
benega razmerja.
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TOZD KMETIJSTVO

Ameriške telice v hlevu Ravno polje

Sprejem ameriških telic na zagrebškem letališču

Prejšnji mesec je TOZD Kmetijstvo uvozila 95 brejih telic iz 
Združenih držav Amerilke. Telice so pripeljali z letalom na zagrebško 
letališče. Na letališču je ta transport povzročil veliko zanimanje, 
saj takih nenavadnih potnic tu niso navajeni sprejemati.

Telice so holstein frizijske pasme, z visokim genetskim poten
cialom za proizvodnjo mleka. Zanimivo je, da so bile telice kljub 
visoki ceni prevoza (skoraj polovica dolarske vrednosti) vendar naj
cenejše od vseh ostalih ponudb. Dolgi prevoz so zelo dobro prestale 
in upamo, da bodo dajale vse to, kar se od njih pričakuje.

Preobrazba našega sodstva

4. Častna sodišča in razsodi
šča se ustanovijo v družbenih 
organizacijah in društvih, lahko 
kot stalna ali priložnostna in re
šujejo vprašanje sprejema v 
članstvo.

5. Poravnalni sveti obravnava
jo spore, preden pridejo pred 
redna sodišča.

DELEGATSKI NAČIN DELA

'Pri vseh oblikah samoupravnih 
sodišč zakon uvaja delegatski 
način dela, ki se kaže predvsem 
v delegatskih konferencah ali v 
skupnih samoupravnih sodiščih 
ali v sodelovanju delegatov na 
skupni seji vrhovnega sodišča 
SR Slovenije in samoupravnih 
sodišč.

TUDI SODNIKI V PORAVNALNIH 
SVETIH

Poleg 'dosedanjih članov porav
nalnih svetov, bi morali pritegniti 
za sodnike tudi strokovnjake. 
Njihova prisotnost bi zagotovila 
uspešnejšo izvršitev odločb po
ravnalnih svetov, katerih izvršbo 
prepušča zakon rednim sodiščem.

KRAVE IZ AMERIKE
Pogovarjata se Franček in Pe- 

pek iz TOZD Kmetijstvo:
Franček reče Pepeku: »A veš, 

da smo dobili krave iz Amerike?«
Pepek se zamisli in reče: 

»Veš, to pa je zelo nerodna za
deva!«

Frančk ga vpraša: »Zakaj?«
»Zato, ker bova sedaj morala 

na pospešeni tečaj angleščine, 
da naju bodo krave razumele.«
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DRUŽBENOPOLITIČNE ORGANIZACIJE

Konferenca sindikata
Na seji konference sindikata Kmetijskega kombinata Ptuj, ki je 

bila junija letos so obravnavali samoupravne sporazume samouprav
nih intresnih skupnosti, evidentiranje glavnega direktorja Kmetijske
ga kombinata Ptuj, razpravljali so o kadrovskih vprašanjih, razpravljali 
in sprejeli predloge za predsednika in tajnika konference osnovnih 
organizacij sindikata, sprejeli informacijo o družbenem standardu 
delavcev in o delu komisij.

Marija Magdalene, direkto
rica FRS je na seji obrazloži
la program delitev sredstev 
po samoupravnih sporazu
mih samoupravnih interesnih 
skupnosti s pripombo, da je 
gospodarsko stanje kombina
ta takšno, da v nobenem pri
meru ne moremo prispevati 
več kot so nas doslej obvezali 
samoupravni sporazumi.

Po razpravi so bila sprejeta 
v zvezi s prispevnimi stopnja
mi določena stališča, pred
vsem pa, da bomo odvajali 
sredstva po stopnji, ki je us
klajena z resolucijo. V prime
ru izpada dohodka v kateri
koli samoupravni interesni 
skupnosti (SIS) bomo delavci 
v TOZD razpravljali o dodat
nem združevanju sredstev, 
vendar le na osnovi dobro pri
pravljenih programov in to po 
postopku kot to določa zakon 
o sanaciji. Na sestanku je bilo 
poudarjeno, da bo tudi v SIS 
potrebno izvesti racionalizaci
jo, predvsem pa izboljšati or
ganizacijo dela in odnose. 
Prav tako je bil dan predlog 
SIS, da se morajo osebni do
hodki delavcev SIS in izplači
la po sindikalni listi uskladiti 
z osebnimi dohodki in izpla
čili za regres in letni dopust 
v TOZD.

V nadaljnji razpravi je Jurij 
Štalcer, predsednik konferen
ce osnovnih organizacij sindi
kata pojasnil, da je glavnemu 
direktorju kombinata potekel 
štiriletni mandat in da je v 
zvezi s tem potrebno izvoliti 
razpisno komisijo. Na seji je

bila dana podpora dosedanje
mu direktorju dr. Cvetku Do
pliharju za ponovni mandat.

V nadaljnji razpravi je Ju
rij Štalcer prisotne seznanil, 
da kot vršilec dolžnosti direk
torja TOZD Petovia ne more 
več opravljati funkcije pred
sednika konference sindikata 
in predlagal, da konferenca 
sprejme njegovo razrešnico in 
izvede nadomestne volitve za 
novega predsednika in tajnika 
konference sindikata. Podal 
je predlog novih kandidatov 
in na konferenci so izvolili 
Antona Taciga za predsednika 
ter Marjano Tkalčec za tajni
co konference osnovnih orga
nizacij sindikata Kmetijskega 
kombinata Ptuj.

Predlog programa sredstev 
za stanovanjsko izgradnjo za 
leto 1977 je obrazložila Silva 
Gorjupova. V razpravi je pred
lagala, da bi na zborih delav
cev po TOZD obravnavali pre
dlog za ureditev nove obratne 
ambulante, ki je nujna, saj bi 
le na ta način omogočili zdrav
stveno preventivo, ki se do se
daj ni mogla izvajati. Na kon
ferenci je bilo sprejeto stališ
če, da se s prostovoljnim de
lom pomaga pri gradnji nove 
obratne ambulante.

Ob koncu je Jurij Štalcer 
prisotne seznanil, da morajo 
TOZD dati predsedniku komi
sije za kulturo in izobraževa
nje Janku Vindišu imena lju
di, ki so po posameznih TOZD 
zadolženi za področje kulture 
in izobraževanja.

V TOZD Ptujske toplice so ustanovili 
osnovno organizacijo ZSMS

V TOZD Ptujske toplice je bil 5. avgusta ustanovni sestanek 
osnovne organizacije ZSMS, kjer so imenovali in izvolili pred
sedstvo osnovne organizacije ZSMS TOZD Ptujske toplice, 
sprejeli program dela osnovne organizacije ZSMS in potrdili 
poslovnik za delo osnovne organizacije.

Na sestanku osnovne orga
nizacije je prisotne pozdravil 
predsednik OK ZSMS Ptuj 
Milan Čuček, jih podrobneje 
seznanil o pomenu združeva
nja v svoji organizaciji ZSMS, 
o tem kako poteka delo os
novne organizacije in kako so 
organizirani izvršilni organi 
osnovne organizacije ZSMS.

Milan Čuček je dejal, da je 
ZSMS družbenopolitična or
ganizacija mladih in njihovih 
organizacij, ki se zavzema za 
aktivno vlogo mladine v gra

ditvi samoupravne socialistič
ne družbe in za doseganje 
idejnopolitične ter akcijske 
enotnosti mlade generacije na 
temeljih programa in politike 
ZKJ. ZSMS je sestavni del 
ZSMJ, enotne družbenopolitič
ne in vzgojne organizacije 
mladine SFRJ. Svojo pro
gramsko in akcijsko usmeri
tev gradi na marksizmu kot 
idejno politični osnovi svojega 
delovanja. Kot družbenopoli
tična in vzgojna organizacija 
ZSMS vpliva na razvoj socia

listične zavesti, socialistične 
morale in obnašanja, neguje 
in vpliva na razvoj ter vred
notenje dela in rezultatov dela 
kot osnovnega merila družbe
nega nagrajevanja, razvija to 
varištvo in kolektivnost v pr
vi vrsti, z aktivnostjo in obna
šanjem svojega članstva. V 
prizadevanjih za uresničitev 
ciljev socialistične družbe se 
ZSMS povezuje z organizira
nimi družbenopolitičnimi in 
samoupravnimi dejavniki slo
venske družbe ter aktivno so
deluje v oblikovanju politike 
ZSMJ, je dejal Milan Čuček.

Iniciativni odbor za ustano
vitev osnovne organizacije 
ZSMS TOZD Ptujske toplice 
je predlagal predsedstvo, ki 
je bilo na ustanovnem sestan
ku potrjeno. Za predsednika 
osnovne organizacije ZSMS je 
bila izvoljena Olga Čuš, ki je 
prisotne seznanila s progra
mom dela osnovne organizaci
je.

V program dela je osnovna 
organizacija vključila nasled
nje naloge:

— dvig produktivnosti dela 
ter povečanje delovne disci
pline;

— razvijanje in uveljavlja
nje novih odnosov, oblik in 
metod dela v TOZD;

— zavzemanje za uresniče
vanje študija ob delu, da bi 
čimveč delavcev doseglo sred
njo in višješolsko izobrazbo;

— izdelava programov kul
turnega in duhovnega življe
nja naših delavcev;

— uveljavitev napredne idej
ne usmerjenosti;

— aktivno in organizirano 
vključevanje mladih v civilno 
zaščito;

— sistematično vključeva
nje mladih, zlasti ženske mla
dine kot prostovoljcev v eno
te teritorialne obrambe;

— evidentiranje najdelav- 
nejših članov ZSMS v član
stvo ZKS, kar bo pogojevala 
ustanovitev 00 ZKS v TOZD 
Ptujskih toplicah;

— aktivno sodelovanje v 
vseh samoupravnih organih 
TOZD delovne organizacije;

— organiziranje raznih šport
nih tekmovanj in strokovnih 
ekskurzij;

— sodelovanje pri izgradnji 
naslednje faze TOZD Ptujske 
toplice z različnimi akcijami.

Ob koncu sestanka je pri
sotne seznanil Janko Mlakar 
o poslovanju TOZD Ptujske 
toplice in poudaril, da morajo 
sprejete naloge tudi izpolnje
vati.

Kadrovske spremembe
PRIŠLI V JUNIJU 1977

TOZD TEHNOSTROJ
1. Ivan Veršič
2. Slavko Tašner
3. Iztok Matjašič
4. Franc Brusar
5. Miran Jurovič 
OBRAT KOOPERACIJA
1. Ivan Plohl
TOZD »SLOV. GORICE«
1. Štefka Vuzem
2. Rozalija Brvar
TOZD PTUJSKE TOPLICE
1. Justina Krajnc
2. Marija Polajžar 
DE STARŠE
1. Janko Majerič 
DE »OSOJNIK«
1. Konrad Preložnik

ODŠLI V JUNIJU

Obrat KOOPERACIJA
1. Ismet Alibašič
2. Arif Arifi
3. Zdravka Arifi
4. Ljubica Bralič
5. Pero Bojčič
6. Ljubica Bernardič
7. Leonardo Ercegovič
8. Nikola Jurkovič
9. Čedomir Jureša

10. Anica Kovačič
11. Franka Koštič
12. Jere Lučič
13. Ivan Matijan
14. Zora Milojevič
15. Ante Majstorovič
16. Kata Majstorovič
17. Milica Posarič
18. Stojanka Ščepanovič
19. Alma Šešek
20. Zlatko Šimunič
21. Marjan šimunič
22. Durdica Uremovič
23. Vukadin Veljovič 
TOZD MLEKARNA
1. Zdravko Bratušek 
TOZD Tehnoservis 
1. Milan Hadler
TOZD PTUJSKE TOPLICE
1. Elizabeta Potočnik
TOZD TRGOVINA
1. Franc Bedrač

TOZD »HALOŠKI BISER«
1. Marija Habjanič
2. Marija Miličevič
3. Milena Pšajd 
DE »OSOJNIK«
1. Franc Šeruga
2. Kemal Karahasanovič 
DE PODLEHNIK
1. Jožef Janžekovič
2. Jožef Topolovec
3. Rozalija Kojc
4. Julijana Horvat 
DE DORNAVA
1. Jožef Muhič
2. Ignac Rojko

PRIŠLI V JULIJU 1977
TOZD MIZARSTVO
1. Anton Čeh
2. Stanislav Flegerič 
TOZD TEHNOSERVIS
1. Izidor Klep
2. Marjan Petek
3. Marjeta Horvat
4. Marija Galub
5. Jožef Cafuta
TOZD »SLOV. GORICE«
1. Renata Čeh
2. Milena špicer
Delovna skup. skupnih služb
1. Irena Tement
2. Štefka Tekmec
3. Angela Zupanič 
TOZD GOZDARSTVO 
1. Andrej Kovačič 
TOZD MLEKARNA
1. Janez Lainšček 
DE DORNAVA 
1. Marko Drokan

ODŠLI V JULIJU 1977
TOZD GRADBENI REMONT
1. Janez Dominko 
OBRAT KOOPERACIJA 
1. Stanko Korenjak 
DE »OSOJNIK«
1. Franc Čeh 
DE ZAVRČ
1. Martin Lazar
2. Marjan Petrovič 
DE PODLEHNIK
1. Srečko Vinko
2. Franc Hvalec 
DE STARŠE
1. Anton Polanec
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Delo samoupravnih organov
■11 l ■ g

je imel 1. avgusta 1977 svojo 
11. redno sejo, kjer je sprejel na
slednje sklepe:

1. Potrdi se finančni rezultat 
kombinata v I. polletju kot zbir in 
seštevek finančnih rezultatov 
TOZD in obrata kooperacija. Re
zultate poslovanja v finančnem 
in fizičnem obsegu so obravna
vali samoupravni organi in se o 
njih z osebnim izjavljanjem odlo
čali delavci na zborih delavcev.

Potrdi se predlog delitve kot 
so ga predlagale družbenopolitič
ne organizacije v KK, v obliki in 
vsebini kot je bila podana v pred
logu.

2. V celoti se potrdi in osvaja 
predlog ukrepov za sanacijo sta
nja v TOZD Petovia po periodič
nem obračunu za I. polletje 1977, 
kot je bil predložen.

3. Z ozirom na predlog družbe
nopolitičnih organizacij KK in 
sklepov samoupravnih organov 
ter zborov delavcev TOZD na do
sežene rezultate, se poveča v za
četku leta s planom predvideno 
povečanje točke še za nadaljnjih 
5 odstotkov v bruto znesku tako,

da se s planom predvideno pove
čanje vrednosti točke realizira 
pri vseh TOZD, razen pri TOZD 
Petovia.

4. 30. septembra 1977 se mora 
prikazati finančni rezultat za vse 
TOZD in obrat kooperacija, ker 
bedo le na ta način podatki celo
vitejši in možna primerjava dose
ženih rezultatov OZD kot celote.

V bodoče je finančne podatke 
prikazovati s fizičnimi podatki 
skupaj.

5. Skupni delavski svet imenu
je za naslednje obdobje 4 let za 
individualnega poslovodnega or
gana — za glavnega direktorja 
KK Ptuj dr. Cvetka DOPLIHAR
JA.

6. Skupni delavski svet spreje
ma sanacijski program TOZD Pe
tovia kot osnovo za saniranje 
proizvodnje in poslovanja te 
TOZD. Ob sprejemu sanacijskega 
programa se sprejemajo tudi 
predlogi odbora za gospodarske 
zadeve, ki jih je vnesti v ukrepe 
za čimuspešnejše poslovanje

VERA FUREK

8 AVGUST — PRAZNIK OBČINE PTUJ

Vaje tiri* zaščite
V počastitev občinskega praznika občine Ptuj 3. avgusta je biia 

v nedeljo, 7. avgusta osrednja proslava v Krajevni skupnosti Lesko
vec pri Ptuju. Ob tej priložnosti je bila na prireditvenem prostoru 
v središču Leskovca izvedena združena vaja enot civilne zaščite 
v Krajevni skupnosti Leskovec, sosednjih krajevnih skupnosti, Kra
jevne skupnosti Ptuj in enote civilne zaščite nekaterih delovnih orga
nizacij.

Reševanje ranjencev

Kmetijski kombinat je zastopalo 35 obveznikov civilne zaščite, 
razporejenih v tri oddelke, in sicer:

— oddelek prve medicinsike pomoči,
— gasilsko tehnično reševalni oddelek in
— oddelek za red in varnost.
Enote civilne zaščite so sestavljali:
A. Oddelek prve medicinske pomoči:
— Mira Tasovec, TOZO Kletarstvo —komandir oddelka:
— Terezija Rus, TOZD Mešalniea;
— Janez Svenšak, TOZD Mešalniea:
— Franc Vaupotič, TOZD Mešalniea:
— Jožica Merc, TOZD -Petovia;
— Anica Vratič, TOZD Petovia;
— Sonja Šumen, TOZD Petovia;

— Slavica Voda, TOZD Petovia:
— Cvetka Gotvaijn, TOZD Tehnoservis;
— Marjana Kores, TOZD Tehnoservis;
— Viti Šumenjak, Tehnoservis.

B. Gasilsko tehnično reševalni oddelek:

— Roman Plohl, Tehnoservis, komandir oddelka;
— Jerko iličič, Tehnoservis;
— Franc Osojnik, Tehnoservis;
— Jože Kun stek, Tehnoservis;
— Anton Rojko, Tehnoservis;
— Anton Mlinarič, Mizarstvo;
— Janko Gašperič, Mizarstvo;
— Ivan Fajferič, Mizarstvo;
— Jože Merc, Kletarstvo;
— Srečko Štumberger, Kletarstvo;
— Janez Lah, Kmetijstvo, DE Turnišče.

C. Oddelek za red in varnost:

— Martin Terbuc, TOZD Mizarstvo, komandir voda;
— Franc Voda, Mizarstvo;
— Marjan Kukovec, Mizarstvo;
— Ivan Rihtarič, Kletarstvo;
— Rudolf Drevenšek, Kletarstvo;
— Jurij Vindiš, Kmetijstvo, delovna enota Turnišče;
— Rajko Alt, Petovia;
— Ludvik Cigler, Petovia;
— Anton Štumberger, Petovia;
— Ladislav Erjavec, Tehnoservis;
— Erika Veselič, Tehnoservis;
— Danica Kmetec, Tehnoservis.

Nastop enot civilne zaščite in skupna vaja je zelo uspela.
Nastopajoči so še enkrat dokazali svojo usposobljenost in pri

pravljenost pri obrambi domovine. Vaja sama pa je dala slovesnosti 
ob praznovanju občinskega praznika občine Ptuj temvečji pomen.

Na koncu vdlja opozoriti na dejstvo, da je stalna aktivnost na 
področju usposabljanja obveznikov in enot civilne zaščite kot sesta
vine koncepta vseljudske obrambe prisotna le v nekaterih TOZD, med
tem ko se odgovorni v drugih TOZD vse premalo Ukvarjajo -s temi 
vprašanji.

Stane .' ovnik

Spremembe v zakonu 
o starostnem zavarovanju 
kmetov

V uradnem listu SR Slove
nije št. 14-77 so bile objavlje
ne spremembe in dopolnitve 
zakona o starostnem zavaro
vanju kmetov, ki se tičejo vi
šine kmečkih pokojnin, soli
darnostne udeležbe delavcev 
in dragih delovnih ljudi pri 
zagotavljanju sredstev za sta
rostno zavarovanje kmetov, 
ter upravnega in sodnega po
stopka za uveljavljanje pravic 
iz tega zavarovanja.

Starostna pokojnina znaša 
— to je sedaj tudi zakonsko 
utrjeno — 39 % mejnega znes
ka najnižjih pokojninskih pre
jemkov iz preteklega leta po 
predpisih o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju, lah
ko pa se s samoupravnim 
sporazumom določi tudi višji 
odstotek ali večji znesek. Kar 
se tiče solidarnostne udelež
be delavcev in drugih delov
nih ljudi pri zagotavljanju 
sredstev za starostno zavaro
vanje kmetov, se le-ta zagota
vlja na podlagi programa de
javnosti skupnosti s samou
pravnim sporazumom o teme
ljih plana skupnosti. Ta sa
moupravni sporazum določi 
tudi višino prispevka. Če sa

moupravni sporazum ni skle
njen, lahko določi obseg soli
darnostne udeležbe in stopnjo 
prispevka skupščina SR Slo
venije skupaj s skupščino 
skupnosti socialnega varstva 
Slovenije.

Postopek za uveljavljanje 
pravice do starostnega zava
rovanja kmetov bodo določili 
zavarovanci sami s samou
pravnim splošnim aktom 
skupnosti. Za sodno varstvo 
teh pravic bo ustanovljeno 
posebno sodišče združenega 
dela; zaenkrat je skupnost 
starostnega zavarovanja kme
tov pristopila k sodišču, ki ga 
je ustanovila skupnost pokoj
ninskega in invalidskega za
varovanja v SR Sloveniji. Do
kler to sodišče ne bo začelo 
poslovati — to pa bo 1. janu
arja 1978 — bo reševalo sodne 
spore še vedno Vrhovno so
dišče SR Slovenije.

Končno je novela k zakonu 
o starostnem zavarovanju 
kmetov uzakonila tudi pristop 
skupnosti starostnega zavaro
vanja kmetov kot šeste skup
nosti k skupnosti socialnega 
varstva.

LS
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MAGIČNI LIK

VODORAVNO: 1. gora v
Kamniških Alpah s televizij
skim pretvornikom, 8. pletena 
lesena košara, 13. tanka kapi
lara, 14. vrsta ženskega okras
ja okrog vratu, 16. dodatek, 
pritiklina, 17. ognjen zubelj, 
19. kratica za »Varnostni 
svet«, 20. ločilo, 21. naša alp
ska dolina, 22. lučaj, 23. avto
mobilska oznaka Ancone, 24. 
črevesni zajedaloi, zlasti pri 
otrocih, 25. očarljivost, mi
kavnost, 26. vrtna cvetlica, 29. 
avtomobilska oznaka Kotorja, 
30. boj, 31. tesno se prilegajo
ča pletena obleka, 33. Tanta- 
lova hči, ki je izgubila vseh 
14 otrok, 35. letovišče v Istri, 
37. konec kopnine, 39. dolina 
pod Triglavom., 41. človek z 
velikimi očmi, 42. oblika zdru
ženja v kapitalističnem gos
podarstvu, 44. kratica za kre
ditno banko«, 46. znana 
škofjeloška tovarna hladilni
kov, 47. duhovni vodnik, sve
tovalec, 48. mačka, 50. kemič
ni znak za iridij, 51. udeleže
nec križarskih vojska, 52. ope
ra hrvaškega skladatelja Va- 
troslava Lisinskega, 53. žena 
Aleksandra Velikega, 55. ne
dokazana znanstvena zamisel, 
ki daje razlago določenih po
javov, 57. naznanilo, sporoči
lo, 58. fotografski objektiv ki 
odstranjuje aberacijske mot
nje.

NAVPIČNO: 1. druščina, 2. 
zgodaj zrelo sadje, ki daje 
slabo vino, 3. prehod za cesto 
ali železnico, 4. Aškerčeva so
cialna pesem, 5. naš otok, 6. 
okrajšava za »exempli causa, 
(na primer), 7. italijanski otok 
južno od Neaplja (letovišča),
8. francoski filozof, začetnik 
pozitivizma (Auguste, 1798— 
1857), 9. prostor, površina, 10. 
ime češkega reformatorja 
Husa, 11. avtomobilska ozna
ka Nizozemske, 12. prislov, 14. 
teritorialna-upravna enota v 
Švici, 15. naduha, kratka sa
pa, 18. sijaj, bleščanje, 21. pri
tisk, 22. znani francoski revo
lucionar, ki ga je ubila Char

lotte Corday v kopalni kadi 
(Jean Paul), 24. majhen hrib, 
25. odprtina cevi, 27. bojazen, 
preplašenost, 28. vojaški pra- 
tež, 30. slikovit grad ob Dravi, 
32. južni sadež, 34. trska, 35. 
nadzornik, 36. vsiljena ustava 
ali drag akt, 38. vinorodna 
rastlina, 40. delnica, 42. slavni 
kenijski atlet, dolgoprogaš 
(Kipčonge), 43. pecivo, 45. po
krajina v Srbiji, 47. nizka 
temperatura, 48. težke sanje, 
49. seč, 51. grška črka, 52. ze
meljski tečaj, 54. avtomobil
ska oznaka Vinkovcev, 56. pri
povedna pesnitev z več tisoč 
verzi.
□□DDDDDDDDDDDnDnnaon

MISEL NA ČRTICAH
1. £-Res4Q-Vina
2. ST-------AN--------
3. G---------------VINA
4. -------R--------ZAN
5. S----------- ČAS
6. -----------------------A
7 PR-------L—DE —
8. —B — A— ILO
9. Z----------- K A

1. strojilo iz čresla, 2. zliva
nje, stek, 3. črepinje, 4. pikan
ten polmasten sir iz posnete
ga mleka (ime je dobil po ita
lijanskem mestu Parma), 5. 
stenski časopis, 6. oblika 
kmečke skupnosti, 7. bralni 
trak v knjigi, 8. pripona, konč
nica, 9. vrsta domače zabele.

Črke na črticah ti dajo ne
ko misel.

Sestavil Edi Klasinc
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Rebus

E = O

VODORAVNO IN NAVPIČ
NO: 1. stotnija, 2.novejša li
kovna smer, ki se je pojavila 
pred leti, 3. modro barvilo iz 
rastlinskih lišajev, 4. ženska, 
ki pita živino, 5. votel in izo
liran valj, ovit z žico (pri elek
tričnih aparatih), 6. albansko 
mesto na jugovzhodnem delu 
istoimenskega jezera, 7. pre
dujem, naplačilo, 8. srbsko 
moško ime (humorist Milo
ševič).

KMETIJSKI KOMBINAT NA POMURSKEM SEJMU
Kmetijski komibinat je letos pr

vič razstavljal na mednarodnem 
živilskem sejmu, ki je bil v času 
od 19. do 28. avgusta v Gornji 
Radgoni.

Za ta sejem je bil uporabljen 
bivši paviljon TOZD Petovia iz 
zagrebškega velesejma, ki pa ga 
je bilo treba pred tem popra
viti.

Na gospodarskem odboru je bi
lo odločeno, da nastopa kombinat 
na tem sejmu enotno, pod skup
nim nazivom, vendar s poudar
kom na tistih artiklih oziroma 
uslugah, ki so za široko potroš
njo najbolj zanimivi: zato se bo
do tudi stroški razstavljanja de
lili sorazmerno na TOZD.

Tako so bili od izdelkov raz
stavljeni: alkoholne in brezalko
holne pijače ter vložena povrtni
na TOZD Petovia, najboljša vina 
TOZD Kletarstva »Slovenske go
rice«; Ptujske toplice, sauna 
TOZD Mizarstvo in kopirni apara
ti TOZD Tehnoservis pa so bili 
predstavljeni s Slikami.

Udeležba na tem sejmu bo po
stala vsakoletna, saj je naša de
lovna organizacija, skupaj z dru
gimi kmetijskimi in živilskimi or
ganizacijami na tem območju 
podpisnik samoupravne interes
ne Skupnosti za kmetijsko živil
ski sejem v Gornji Radgoni.

Mirko Jaušovec

NAŠA POT — Gasilo delovne skupnosti Kmetijsko prehrambeni kombinat s sede
žem v Ptuju. Izdaja delavski svet SOZD. Ureja uredniški odbor: (AK Lenart) Leopold 
Hameršak, Miro Bauman, Franc Kovačič: (AK Maribor) Rezika Sajevec, Marjan 
Simon: (KK Ptuj) Silva Gorjup, Ciril Kolarič, Franc Tetičkovič: (TMI Košaki 
Maribor) Maks Budja, Jože Murko, Vekoslava Krašovec. Predsednik uredniškega od
bora in odgovorni urednik: Franc Tetičkovič. Novinar: Mihaela Pišek. Tehnično uredil: 
Mirko Jaušovec. Naklada 3000 izvodov. Tiska: Ptujska tiskarna, Ptuj. Uredništvo: 
62250 Ptuj, Muzejski trg 2, tel. 77351 (47). Rokopisov in slik ne vračamo. 
Oproščeno temeljnega prometnega davka po mnenju Sekretariata za informacije pri 
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